
64

ՑԵՂԱՍՊԱՆՈՒԹՅԱՆ ՓԱՍՏԱԳՐՈՒԹՅՈՒՆ

ՅՈԶՂԱՏԻ ԵՎ ՏՐԱՊԻԶՈՆԻ ՏԵՂԱՀԱՆՈՒԹՅԱՆ ՈՒ 
ԿՈՏՈՐԱԾՆԵՐԻ ԴԱՏԱՎԱՐՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐՆ 

ԸԱՏ «ԱԼԵՄԴԱՐ» ՕՐԱԹԵՐԹԻ 
ՄԵԼԻՆԵ ԱՆՈՒՄՅԱՆ

Հանրահա յտ  փա ստ  է, որ իթթիհատականների' հա յե­
րի բնաջնջման քաղաքականությունը թուրքերի կողմից պաշ­
տոնապես դատապարտվել է դեոևս 1919-1920 թվականներին 
թուրքական ռազմական ա րտակարգ ատ յանների միջոցով:

Աոաջին համաշխարհա յին պատերազմի ավարտին 
հաջորդած ամիսներին պարտված Օսմանյան կայսրության 
սուլթանը և անընդմեջ փ ոփոխվող սադրազամները, միջազ­
գային հանրության ճնշման ներքո, որոշեցին դատական 
պատասխանատվության ենթարկել պատերազմի տարինե­
րին կատարված հանցագործությունների (մասնավորապես' 
հայերի տեղահանության և կոտորածների) հեղինակներին:

1919-1920 թվականների ընթացքում հայերի տեղա­
հանության և կոտորածների մեղադրանքով տեղի ունեցան 
մոտավորապես 36 տարբեր դատական պրոցեսներ, որոնցից 
գլխավոր են համարվում «Միություն և առաջադիմություն» 
կուսակցության կենտրոնական կոմիտեի անդամների, «Հա­
տուկ կազմակերպության» ղեկավարների, կառավարության 
անդամների և կուսակցության պ ա տ ա սխա նա տ ու քարտու­
ղարների դատավարությունները:1 Օսմանյան կայսրության 
տարբեր շրջաններից հայերի տեղահանության և կոտորած­
ների մեղադրանքով կատարվեցին նաև առանձին անհատնե­
րի դատավարություններ:2 Դրանց մասին տեղեկություններ 
հրապարակեցին տվյա լ ժամանակաշրջանում Ատամբուլում 
հրատարակվող ինչպես թուրքալեզու, ա յնպես էլ՛ հայալեզու, 
ֆրանսալեզու և հունալեզու մամուլներում:3 Դատավարու­
թյունները ներկայացրած օրաթերթերի շարքում ա ռանձնա ­
հատուկ տ եղ է գրավում «Թաքվիմ-ի վաքայի» («Իրադարձու­
թյունների օրացույց») պետական պաշտոնաթերթը, որում 
տպագրվել են գփւավոր դատավարությունների ամբողջա­
կան արձանագրությունները: Պետք է նշել, որ ժամանա ­
կաշրջանի մամուլը որոշակի դերակատարում է ունեցել նաև 
մի քա նի հանցագործների բացահա յտման խնդրում:

Դատավարություններին առավել ակտիվորեն ա ր­
ձագանքող օրաթերթերից է եղել նաև 1912-1921 թվականնե­
րին Ատամբուլում հրատարակվող «Ալեմդար» («Դրոշակա­
կիր») օրաթերթը, որի տնօրենն էր Ահմեդ Քադրին, իսկ պ ա ­
տա սխա նա տ ու խմբագիրը' Րեֆի Ջևադ Ուլունայը:4 «Ալեմ-
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դարը» հրատարակվել է նաև «Թսւքվիմլի գազեթե» («Օրացույց-օրա- 
թերթ»), ինչպես նաև' «Թեշրիհ» («Մեկնաբանում») անուններով:5 Օրաթեր­
թի 1918-1921թթ. համարները պահպանվում են Թ ուրքիայի Ազգային մեծ 
ժողովի գրադարանում:6 «Ալեմդարի» համարներում տեղ են գտել ինչպես 
դատավարությունների ընթացքի վերաբերյալ տեղեկատվություններ, ա յն­
պես էլ վերլուծական բնույթի հրապարակումներ: «Ալեմդարը» մա նրամաս­
նորեն ներկայացրել է նաև Յոզղատ գավառի և Տրապիզոն նահանգի հա ­
յերի կոտորածների պատասխանատուների դատավարությունները:

Յոզղատ գավառի դատավարությունն առաջինն էր հա յերի տ եղա ­
հանության և կոտորածների մեղադրանքով հարուցված դա տ ա կա ն գործե­
րի շարքում: Դատավարությունը (18 նիստ) տեղի է ունեցել 1919թ. փ ետրվա ­
րի 5-ից մինչև ապրիփ  7-ը: Մեղադրյալները սկզբնապես 3 հոգի են եղել' Յոզ- 
ղատի մութասարրիֆի տեղակալ, Բոզաղլյանի կա յմակամ Մեհմեդ Քեմայը, 
Յոզդատի ժանդարմերիայի պետ, մայոր Մեհմեդ Թեվֆիկը և պետական 
՛պաշտոնյա Ֆիազ Ալին: 17-րդ նիստում վերջինիս գործն առանձնացվել է' 
հետագայում քննվելու նպարակով, բայց այդպես էլ ա յն չի քննարկվել: 
Ամբաստանյալների շահերն էին ներկայացնում 6 դա տ ա պ ա շտ պ ա ններ:7

Դատավճիռն ընդունվել է ապրիլի 8-ին, համաձայն որի ամբաստան­
յալներից Բողազլյանի կայմակամ Քեմալ բեյը դատապարտվել է մահվան, 
իսկ ժանդարմերիայի պետ Թեվֆիկը' 15 տարվա տաժանակիր աքսորի:8

Տրապիզոնի դատական գործը (20 նիստ) տեղի է ունեցել 1919թ. 
մարտի 26-ից մինչև մա յիսի 20-ը: Դատավճիռը կա յացել է մա յիսի 22-ին: 
Ամբաստանյալներն էին հարկա յին տեսուչ, «Կարմիր մահիկ» հիվանդա ­
նոցի հոգաբարձու Մեհմեդ Ալին, ոստիկանապետ  Նուրին, գործակալ 
Մուստաֆան, կա յմակամ Թալաաթը, հյուրանոցատեր Նիազին, առողջա­
պահության տեսուչ Ալի Սաիբը, ինչպես նաև «Հատուկ կազմակերպու­
թյան» տրապիզոնյան մասնաճյուղի ղեկավար, հետագա յում նաև «Միու­
թյուն և առաջադիմություն» կուսակցության կենտրոնական կոմիտեի ա ն­
դամ Յուսուֆ Րըզան: Ամբաստանյալների շահերն էին ներկայացնում 6 
դատապաշտպան: Տրապիզոնի դատավարության 16-րդ նիստում Յուսուֆ 
Րըզա յի գործն առանձնացվել է և հետագայում քննվել «Միություն և ա ռա ­
ջադիմություն» կուսակցության կենտրոնական կոմիտեի անդամների դա ­
տական պրոցեսում: Տրապիզոնի դատավարության ընթացքում հեռակա 
կարգով քննվում էին նաև Տրապիզոնի նահանգապետ  Ջեմա լ Ազմիի և 
կուսակցության պ ա տ ա սխա նա տ ու քարտուղար Նայիլ բեյի գործերը: Ըն­
դունված դատավճռով Ջեմալ Ազմին և Նայիլը հեռակա  կարգով դա տ ա ­
պարտվել են մահվան, Մեհմեդ Ափն' 10, իսկ Մուստաֆա էֆենդին և Նուրի 
բեյը' 1 տ արվա  բանտարկության: Դ ա տ ա րա նի կազմը, Ն իազի էֆենդու և 
Թալաաթ բեյի մեղավորությունը հաստատող փաստերը շրջանցելով, ա ր­
դարացրել է նրանց, իսկ առողջապահության տեսուչ Ափ Աաիբ բեյի դա ­
տաքննությունը, իբրև թե «որոշակի հանցանշան չլինելու պատճառով», 
կարճվել է:11 Հետագա յում նրա դեմ առանձին դատաքննություն է կա տ ա ր­
վել' Տրապիզոնի «Կարմիր մահիկ» հիվանդանոցում գազի և ա յլ միջոցնե­
րով հա յերի թունավորման մեղադրանքով:12

Ինչպես հա յտնի է, թուրքական պաշտոնական պատմագրությունը, 
անտեսելով Հա յոց ցեղասպանությունը հաստա տող բազմալեզու և բա զմա ­
բնույթ գրականությունը' տարբեր երկրների արխիվներից քա ղվա ծ փ ա ս­
տաթղթերը, ա կանատեսների վկայություններն ու հուշերը, ինչպես նաև'
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. «ո „„ա մա նա ն արտակարգ ատյանների կողմից ընդունված դա- 
թոփքական ոազ Կ■ են բացահա յտում են տեղահանության բուն
տավճոերը, որո Р ոնաջնջումը, շարունակում է ժխտ ել Եղեռնի փաստը: 
К З Е а  պ ա տ մ ա գ ր ո ւթ յա ն  պ ա շտ ո ն ա կ ա ն  վ ա ր կ ա ծ ի  հ ա մ ա ն ա յն ֊
Ш 5И 916 թ վ ա կ ա ն ն ե ր ի ն  կ ա տ ա ր վ ա ծ ը  ո ;  թ ե  ց ^ ա տ ղ ա Օ ո ւթ յո ւՕ  է ր , ա յ լ ըն-
І и І і М в  տ եղ ա հ ա նո ւթ յո ւն : Ը ա ո  թ ա ր ք  պ ա ո ո Տ ա ^ ն ն ե ր հ  կ ո տ ո ր ա ծ ն ե ր ը  
տ էտ ա հա նութ յա ն ը նթ ա ցք ո ւմ  տ ե ղ ա կ ա ն  պ ա շ տ ո ն յա ն ե ր ի  կո ղ մ ից  ց ա ց ա - 
Տ ա ծ  ա նփ ո ւթ ո ւթ յա ն  Ա պ ա շ տ ո ն ի  ;ш Рш 2ш Ш ш О  ш р щ т й р  հն  հղէղ: Թ ե ե  
ն հ ոո հ հ շյս ղ  վ ա ր կ ա ծ ը  բ ա զ մ ի ց ս  հ ե ր ք վ ե լ է  ո ;  մ ի ա յն  հ ա յ,  ա յ լ  ն ա և  ա յ լ ա կ ի  
ոաօմաթիվ պատմաբանների կողմից բերված փաստերով, թուրք պ ա տ մա ­
բանները համառորեն չեն հրաժարվում իրենց տեսակետից:

Յոզղատի և Տբապիզոնի դատական նիստերի ընթացքում լսված 
Անստությունները, ցուցմունքները, ինչպես նաև հետաքննության ընթաց­
նում ձեռք բերված պաշտոնական փաստաթղթերը կրկին հաստատում են, 
որ կոտորածները ոչ թե եղել են տեղական պաշտոնյաների չարաշահման 
արդյունք, ա յ լ  կազմակերպվել են կառավարության կողմից:

Ն ա խ  նշենք, որ թե' Յոզղատի, թե' Տրապիզոնի դա տ ա կա ն նիստերի 
ընթացքում հանդես եկած վկաները հիմնականում եղել են թուրքեր և այլ 
ազգությունների մահմեդականներ15: Բացի այդ, Տրապիզոնի դա տա վա ­
րության ընթացքում վկայություններ են տվել բարձրաստիճան ա յնպիսի 
պաշտոնյաներ, ինչպիսիք են Վանի նախկին նահանգապետ  Նազըմը, 
Էրգրումի նախկին նահանգապետ Թահսինը, ռազմածովա յին նախարար 
Ավնին, իրավական տեսուչ Քենանը, Տրապիզոնի և Լա զըստ ա նի զորքերի 
շտաբի պետ, գնդապետ Մուհթարը, լեյտենանտ Ահմեդը և ուրիշներ:14

Յոզղատի դատավարության ընթացքում բացահայտվում է, որ հա ­
յերի քարավանները հսկելու նպատակով ուղարկված պաշտոնյաները տ ե­
ղի բնակչությանը հրահրել են հայերի դեմ: Այսպես, մարտի 25-ի նիստում 
դա տ ա խա զ Հարալամբու էֆենդին ամբաստանյա լ Քեմսւլ բեյին հարցնում 
է, թե հայերի քարավանները հսկելու և կարգուկանոնը պահպանելու նպա­
տակով ուղարկված Աբդուըահը ինչու է խառնակչություններ հրահրել 
բնակչության մեջ: Դ ա տ ա խա զը եզրակացնում է, որ պ ետական պաշտո­
նյաների առկայության պայմաններում պետության կողմից նման անձանց 
ուղարկելը հատուկ նպատակ էր հետապնդում.

«Դատախազ-ԱբդռւԱահ անվամբ մեկիԸ ճանաչու՞մ եք:
Քեմալ բեյ-Ձերբակալվածներից է, չէ՞ ճանաչում Եմ: 
Դատախազ-Քարավանը հսկողներից է եղել:
Քեմալ բեյ-Այո':
Դատախազ-Նա ինչու՞ է բնակչության մեջ խառնակչություններ 

հրահրել եթե կառավարությունը նրան էր վստահել կարգուկանոնը պահ­
պանելու խնդիրը:

Քեմալ բեյ-Անւո եղի երևույթ ի հայտ չգալու համար:
Դատախազ- Պետական պաշտոնյաների առկայության պայման­

ներում նրանց ևս ուղարկելը հատուկ նպատակ (maksad-i mahsus) էր հե­
տապնդում»:՛5

Նույն նիստում նախագահի կողմից հիշատակվում է Յոզղատի 
հոգևոր առաջնորդի՝ նախաքննության ընթացքում տ վա ծ ցուցմունքը, հա­
մաձայն որի մյուֆթին վարձել է խրատել Քեմալին, իսկ վերջինս ասել է. 
«Դու կառավարությունից բարեգու՞թ ես (Sen hiikumetten merhametli
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misin?)»:16
Բողւսզլյանի կա յմակամ Քեմալ բեյի' նախաքննության ընթացքում 

տ ված ցուցմունքի համաձա յն, ինքը ստորադասներին հրամա յել էր տ եղա ­
հանությանը վերաբերող հրամանների մի մասը կարդալուց հետո այրել: 
Այդ մասին Քեմալին հիշեցվեց նաև մարտի 25-ի նիստում: Թեև Քեմալ բեյը 
փորձեց հերքել իր իսկ ցուցմունքը, սակայն դա տ ա խ ա զ Հարալամբու 
էֆենդին հաստատեց այն.

«Նախագահ - Նախաքննության ընթացքում Ձեր կողմից տրված 
ցուցմունքների համաձայն'տեղահանությանը վերաբերող փաստաթղթերի մի 
մասը կարդալուց հետո այրելու հրաման եք տվել իսկ մնացածը որտե՞ղ է:

Քեմալբեյ - Բոլորն էլ պահպանվել են, էֆենդի՛: ճիշտն ասած, այդ 
օրը շատ հոգնած էի, (ճանապարհին ) ութսուն հոգով մի վագոնում էինք: 
Եվ քանի որ քանս տանում էր, չգիտեմ'ինրպես եմ ցուցմունքներ տվել:

Դատախազ - Ես, Հետաքննչական հանձնաժողովի անդամ հանդի­
՛սանալով, հայտնում եմ, որ ասվածը չի համապատասխանում իրականու­
թյանը, 3-4 ժամ մտածելուց հետո է գրել»:՛7

Դատաքննությա ն ընթացքում ամբաստանյալները փորձում էին ի- 
րենց արդարացնել' վկայակոչելով կառավարության կողմից ստացված 
հրամանները: Դատալսումների ընթացքում նրանց կողմից տ րված ցուց­
մունքների հա մա ձա յն ՛ կառավարությունը գոյության միջոցներ չէր տ րա ­
մադրել հայերի քարավաններին.

« - Նախագահ - Քեմալ բեյը հայտնեց, որ տեղահանության համար 
անհրաժեշտ միջոցներ ձեռնարկելու խնդրով զբաղվում էր ժանդարմերիա­
յի հրամանատարը:

Թևֆիկ բեյ (ժանդարմերիայի նախկին պետ) - Ինչպե՞ս: Եթե կառա­
վարությունը միջոցներ չէր տրամադրում, ես ի՞նչ կարող էի անել, իմ գրպա­
նի՞ց միջոցներ հատկացնեի, դրա մասին կառավարությունը պետք է հոգար: 

Նախագահ - Դուք պետական պաշտոնյա՞ եք:
Թևֆիկ բեյ - Իհարկե պետական պաշտոնյա եմ:
Նախագահ - Տեղյակ չէի՞ք, որ բնակչության շարքերում չունևորներ

կային:
Թևֆիկ բեյ - Ի՞նչ իմանայի, էֆենդի՛: Մարդկային պարտքս 

կատարելով ստիպված էի նրանց կերակրեր այդպես էլ վարվեցի:
Նախագահ - Եթե, մարդկային պարտքը կատարելու փոխարեն, Ձեր 

պաշտոնական պարտականությունները կատարեիք, ավեփ ճիշտ չէ՞ր փնի: 
Թևֆիկբեյ-Մտքովս չանցավ դրամ պահանջել»?*
Յոզղատի դատավարության մարտի 27-ի նիստի ժամանակ նույն 

փաստարկով է իրեն վարձում արդարաց նել ամբաստանյալներից Քեմալ բեյը.
«Նախագահ - ՛ճիշ ՛տն ասա, հայերին բնաջնջելու մտադրություն­

ները (itlaf ettirmek agraz) անձնակա՞ն, թե՞ մեկ այլ դրդապատճառ ունեին: 
Քեմալ բեյ - Քա՛վ յիցի, փաշա՛, հայերին բնաջնջելու հրաման եր­

բեք չեմ տվել:
Նախագահ - Մի՞թե Յոզղատը գործողությունների թատերաբեմից 

դուրս էր:
Քեմալ բեյ - Ո՛չ, էֆենդի':
Նախագահ - Ինչու՞ մի խումբ փախստականներ բռնագաղթեցվե- 

ցին առանց փոխադրամիջոցների, ծայրաստիճան չքավորության պայ­
մաններում:
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Քեմալ բեյ - Միջոց6եր չկայի0, էֆենդի, ես կատարել եմ կաոավա-

արտ ի 27-ի դատալսման ժամանակ 
հաւեոհ կոտորածները հաստատող վկայություններ է տալիս գնդապետ 
Սհհմեո Բեյը' մասնավորապես նշելով, որ ինքն անձամբ տեսել է, թե 
հնչպես են հայերին կոտորում կացիններով ե դաշույններով (balta ve bi9ak 
ile Ermenilerin kesildigini bizzat gordilgiinii beyan etti):

Նույն նիստում վկաներից Սկյուտարի մութասարրիֆ Մեհմեդ Ալի 
բեյը չի բացառում կոտորածներին պաշտոնյաների ե տեղի բնակչության 
մասնակցության հավանականությունը, սակայն, ըստ վկա յի ցուցմունքի, 
այն հնարավոր էր կառավարության կողմից տ րված գաղտնի հրամանի 
(hilkiimetin bir emr-i hafisi) դեպքում միայն: ՚

Տրապիզոնի դատական նիստերի ընթացքում լսված վկաների ցուց­
մունքների շնորհիվ ւիովին հաստատվեց, որ ա յստեղ տեղի ունեցած ջար­
դերը, թունավորումները, ջրախեղդ անելու գործողություններն ուղղորդվել 
են Տրապիզոնի նահանգապետ Ջեմալ Ազմիի կողմից, որն, իր հերթին, 
հրահանգներ էր ստացել կենտրոնական կառավարությունից: Ջեմալ Ազ- 
մին, որ Տրապիզոնի նահանգապետի պաշտոնում է եղել մինչև 1917թ., իր 
դաժանության շնորհիվ վաստակել էր «Դագանակով զինված մութասար- 
րիֆ» («Sopali mutasarrif») մականունը:22

Տրապիզոնի դատավարության 1919թ. ապրիլի 3-ի նիստում ըն­
թերցված մի կնոջ գրավոր ցուցմունքների համաձա յն' Ջեմալ Ազմին ժան­
դարմներին հայ տղամարդկանց նավերով Քումքալե տեղափոխելու հրա­
ման էր տվել: Տեղավախության ընթացքում բոլորին ոչնչացրել էին 
(hepsinin itlaf edildigini)' մի մասին գնդակահարելով (kursunla), մյուսներին' 
ջրախեղդ անելով (denize atilmak suretiyle): Իսկ երեխաներին, Նիազի 
էֆենդու ղեկավարությամբ նավակներով հեռացնելուց հետո, ծովն էին նե­
տել (denize atildigini): 3

Ապրիլի 30-ի նիստում վկաներից Վանի նախկին կուսակալ Նազըմ 
բեյը ցուցմունքներ է տափս Ջեմալ Ազմիի կողմից կա տարվա ծ ոճրագոր­
ծությունների և Նուրի ու Մեհմեդ Ափ բեյերի կողմից հայ կանանց և երե­
խաներին ծովը նետելու մասին:24

Սիևնույն նիստի ընթացքում Ջեմալ Ազմիի դեմ ցուցմունքներ է տ ա ­
փս նաև Տրապիզոնի վերաքննիչ դատարանի նա խա գա հ Հիլմի բեյը: Ռազ-՜ 
մական ատ յանի նախագահը, հայերի կոտորածներին անդրադառնալով, 
շեշտում է տեղի դա տ ա խա զի միջամտության անհրաժեշտությունը, սա ­
կայն վերաքննիչ դատարանի նախագահը հայտնում է, որ տվյա լ դեպքում 
նույնիսկ դա տ ա խա զը չէր կարող միջամտել:25

Մայիսի 10-ի նիստում Ջեմալ Ազմիի ոճրագործությունների մասին 
վկայություններ է տալիս իրավական տեսուչ Քենան բեյը' մասնավորապես 
նշելով, որ նահանգապետը ջրախեղդ է արել բազմաթիվ հա յերի և հույնե­
րի, իսկ Բաֆրայի կա յմակամը սպանվել է (katledildigini) կոտորածների 
հրահանգները չկատարելու հետևանքով:26

Մայիսի 13-ին տեղի ունեցած դատալսման ժամանակ հիվանդանո­
ցում հա յերի թունավորման (Ermenilerin hastahanede zehirlendigi) և Սամսո- 
նում ու շրջակայքում բազմաթիվ հա յերի սպանության (Samson ve civarinda 
birfok Ermenilerin katledildigini) դեպքերի մասին վկայություններ է տափս 
հեծելազորային լեյտենանտ Ավփ Հարուն բեյը, որը նախկինում եղել էր



Յոզղատի և Տրապիզոնի տեղահանության ու կոտորածների դատավարությունները 69

«Հատուկ կազմակերպության» հրոսակախմբերի հետ համագործակցած 
գերմանացի սպա Շթանգեի համհարզն ու թարգմանիչը:27

Ապրիլի 26-ի նիստում Ափ Սաիբ բեյի կողմից հիվանդանոցում կա ­
տարված թունավորումները հաստատող ցուցմունքներ է տալիս վկա  տ ի­
կին Մանիկը:28 Նույն դատալսման ընթացքում ընթերցվում է նաև տրապի- 
զոնցի Մուրադի գրավոր վկայությունը' Նիազի էֆենդու կողմից լքված գույ­
քի յուրացման վերաբերյալ:29 Չնա յա ծ վերոհիշյալ վկայություններին' 
Նիազի էֆենդին ե բժիշկ Ալի Սաիբ բեյը, իբր «որոշակի հանցանշան չլինե­
լու պատճառով» ա զա տ  են արձակվում:

Առողջապահության տեսուչ Ալի Սաիբ բեյի դեմ նոր դատաքննությու­
նը վերսկսվում է 1919թ. հուլիսի 8-ից: Առաջին նիստում ընթերցվում է Տրապի­
զոնի առողջապահական ծառայության տեսուչ Զիա Ֆուադի զեկույցը, համա­
ձայն որի Ափ Սաիբը բազմաթիվ հայ երեխաների էր սպանել' մորֆին ներար­
կելու միջոցով: Բայց ե այնպես, դատարանն արդարացնում է ոճրագործին:3 

Ի դեպ ' Տրապիզոնի դատավարության ընթացքում մեկ ա յլ հե­
տա քրքիր վկայություն էլ է եղել՛ Կովկասից գաղթած մահմեդական ե քրիս­
տոնյա  վրացիների' հայերի կոտորածներին մասնակցելու վերաբերյալ: 
Կոստանդնուպոլսում հրատարակվող «ժողովուրդի ձայնը» քա ղա քա կա ն- 
հասարակական օրաթերթը տեղեկացնում է, որ Տրապիզոնի դատավարու­
թյան 14-րդ նիստում ընթերցված ռազմածովա յին նա խա րա ր Ավնի փ ա շա ­
յի գրավոր վկայության համաձա յն, Կովկասից Տրապիզոն գա ղթած քրիս­
տոնյա  ե մահմեդական վրացիներից ա յստեղ կազմվել է «Legion 
georgienne» («Վրացական լեգեոն») անունը կրող հատուկ մի գունդ, որը 
ճանապարհներին հարձակումներ է գործել հայերից բա ղկա ցա ծ քա րա ­
վանների վրա. «Ծովային նա խա րա ր Ավնի փաշա , գրաւոր երկար վկայու­
թեամբ մը կը յա յտնէր թէ Տրապիզոնի մէջ ամէն բան կուսակալին ձեռքն էր 
ե ինք իրաւասութիւն չունէր որեէ գործի խսւոնւելու: «Թէշքիլաթը մախսու- 
սէ», ըսաւ փաշան, պ ետ ք չէ շփոթել ճէմա լ Ազմիի կազմած չէթէներուն 
հետ, որոնք ամեն տեսակ ոճրային գործերու մէջ շատ  տխուր դեր մը կա ­
տարեցին: Կուսակալը ուզածին պէս կը տեղափոխէր հայ բժիշկներն ու 
առողջապահական պաշտօնեաները, որոնցմէ ոմանց մահւան լուրը կ ’ 
առնէինք: Տրապիզոնի մէջ «Legion georgienne» անունով մասնաւոր գունդ 
մը կազմւած էր, Կովկասէն փ ա խ ա ծ իսլամ ե քրիստոնեա յ Վրացիներէ: 
Ասոնք ալ ճամբան շատ  գէշութիւններ ըրին Հայերուն»:31

Յոզղատի ե Տրապիզոնի դատավարություններին առնչվող վերլու­
ծական հոդվածներից հիշատակման է արժանի հատկապես «Ալեմդարի» 
1919թ. ապրիլի 25-ի համարում հրապա րակված բաց նամակը, որն օրա ­
թերթի տնօրեն Ահմեդ Քադրին ոպղել էր ռազմական ա տ յա նի նա խա գա հ 
Նազըմ փա շա յին:32 Հոդվածի սկզբում Ահմեդ Քադրին իր զարմանքն էր 
արտահա յտում ա յն փաստի կապակցությամբ, որ Յոզղատից ա քսորված 
բազմաթիվ հա յերի կոտորածների կազմակերպիչները և իրականացնողնե­
րը, ըստ  ռազմական ատ յանի, ընդամենը 2 հոգի են եղել, ա յն դեպքում երբ 
մխսյն իրեն հա յտ նի են ա յդ խնդրի հետ առնչություն ունեցած առնվազն 20 
հոգու անուններ:33 Հոդվածի հեղինակը հայտնում էր, որ մոտ  40-50 նավաս­
տիներ իրեն պա տմել են Ջեմալ Ազմիի ե իթթիհատականների կա տ ա րա ծ 
վայրագությունների մասին: Այսպես օրինակ, Տրապիզոնում հա յ կանանց 
ե երեխաներին լցրել են նավակները ե, շրջահայացորեն ափից բա վա կա ­
նին հեռացնելուց հետո ջրախեղդ արել: Իսկ երբ խեղդվողները փորձել են



ՄելիՕե Անումյան

ЬшшЫ նավերի եզրից, կացնով կոտրել են նրանց մատները (sandallarin 
dokunmak isteyenlerin balta ile parmaklan dogramyormus): 

«Աւեմդարի» տնօրենն իր հոդվածում նշում էր մի քա նի պաշտոնյա- 
նեոի մասին, որոնք պաշտոնազրկվել էին կառավարության կողմից' կա- 
աաոսած արագործությունների վերաբերյալ հա մա պ ա տ ա սխա ն մարմին­
ն ե ր ն  տեղեկացնելու պատճառով: Այսպես օրինակ, Տրասփզոնի մաքսա- 
,ին տեսուչ Բեսիմ բեյը պաշտոնից հեռացվել էր Ջեմալ Ազմիի ոճրագործու­
թյունների մասին տեղեկացնելու պատճառով (Bu adam о esnada Cemal Azminin 
hunharligini lazim gelen makamata yazdigindan dolayi memuriyetinden 
uzaklastirilmistir.): Նման ճակատագրի էր արժանացել նաև իրավական տեսուչ 
Քենան բեյը, որն ազատվել էր աշխատանքից արդարադատության նախարար 
Հալիլի կողմից: Պաշտոնազրկման պատճառ էր հանդիսացել ա յն հանգաման­
քը, որ Քենան բեյը հանդես էր եկել հայերի ողբերգական դեպքերի կապակցու­
թյամբ անմիջապես հետաքննություն կատարելու պահանջով (Bu kahraman zat 
ermeni facianin derhal taht-i muhakemeye alinmasi talep eylediginden dolayi о vakit 
adliye naziri bulunan Halil bey tarafmdan geri 9agirilmistir.):3s

Ահմեդ Քադրին հոդվածում իր զարմանքն էր արտահա յտում ա յն 
փաստի կապակցությամբ, որ ինքը, սովորական քա ղա քա ցի լինելով հան­
դերձ, ավելի լավ էր տեղեկացված Տրապիզոնի տեղահանության ու կոտո­
րածների սարսափահարույց (tuylerini iirpertecek derecelerde) մանրամաս- 
ներին, քա ն դատարանը: «Ալեմդարի» տնօրենը ռազմական ատ յանի նա­
խագահին հարցնում էր, թե ինչով էր պա յմանավորված դատարանի ա ն­
տարբերությունը խնդրի նկատմամբ: 6

Հոդվածագիրը ռազմական դատարանի նա խա գա հ Նազըմ փա շա ­
յին ուղղված իր բաց նամակն ավարտում էր ա կանատեսների վկայություն­
ներին առավել լուրջ վերաբերվելու խնդրա նքով և հանցագործներին պատ- 
ժելու կոչով:37 (Ի դեպ ' հոդվածի որոշ հատվածի տպագրումն արգելվել էր 
գրաքննության կողմից):

«Ալեմդարի» 1919թ. ապրիլի 17-ի համարում Ջելալեդդին Արիֆ բեյի 
գլխավորությամբ ամբաստանյա լ նախարարների պաշտպանությունն 
իրականացնող 16 փաստաբաններին բաց նամակ էր հղել «Ալեմդարի» 
պատասխանատու խմբագիր Րեֆի Ջևադ Ուլունայը: Հոդվածում վերջինս 
իր զարմանքն էր արտահա յտում ոճրագործներին պաշտպանելու՜ փ ա ս­
տաբանների մտադրության կապակցությամբ: Րեֆի Ջևւսդը նախարարնե-' 
րի դատապաշտպաններին կոչ էր անում հրաժարվել նրանց պաշտպանու­
թյունից՝ « պատմության մեջ բարի անուն թողնելու համար»:38

Հատկանշական է, որ «Ալեմդարի» թե' տնօրեն Ահմեդ Քադրին, թե' պա ­
տասխանատու խմբագիր Րեֆի Ջևադ Ուլունայը հետագայում՝ Քեմալական 
Թուրքիայի նախարարների խորհրդի կողմից 1924թ. հունիսի 7-ին ընդունված 
որոշման հիման վրա աքսորվել են երկրից:39 Ինչ վերաբերվում է ամբաստան­
վող նախարարների շահերի պաշտպան, իրավագիտության պրոֆեսոր Ջելա- 
լեդդին Արիֆ բեյին, նա հետագայում գրավել է Անկարայի Ազգային ժողովի, 
ինչպես նաև արդարադատության նախարարի պաշտոնները:40

Այսպիսով, «Ալեմդար» օրաթերթում հրա պա րակված վկայություն­
ները մեկ անգամ ևս հավաստում են, որ հայերի կոտորածները հրահանգ­
վել և ուղղորդվել են կառավարության կողմից, իսկ տեղահանության իրա­
կան նպատակն է եղել ամբողջ հայության բնաջնջումը:
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Հարգեւի' նախագահ,
Միաձայն կերպով կարող ենք հաստատել, որ Դոփ հանդիսանում եք արդար 

և անաչառ մի անձնավորություն, հատկանիշներ, որ ժառանգել եք մեր ժողովրդից:
Այդ իսկ պատճառով կցանկանայի կարճ Լ անկեղծ մի խոսակցություն ունե­

նալ Ձերդ մեծության հետ: Ես, աքսորված լինելու պատճառով, ականատես եմ եղել 
Անատոլիայի բազմաթիվ շրջաններում իրականացված տեղահանությանն ու կոտո­
րածներին:

Տեղահանությանն ու կոտորածներին առավել ենթարկված շրջաններն են 
հանդիսանում Մուշը ե Անկարան: Սի շրջան գոյություն ունի, որից տարագրված հայե­
րի թվաքանակը հազարների է հասնում, մի՞թե այդ շրջանում տեղահանությունն ու 
կոտորածները կազմակերպողների և իրականացնողների քանակը սահմանափակվում 
է մահապատժի ենթարկված Քեմալ և 15 տարվա բանտարկության դատապարտված 
Թեվֆիկ բեյերռվ: Անձամբ միայն ինձ հայտնի են այդ խնդրին առնչված համարյա 20 
հոգու անուններ:

Իսկ ո՞րն է դրա անհրաժեշտությունը:
Երբ Քեմալի դատավարության ընթացքում մի շարք անուններ բացահայտվհ- 

ցին, անհրաժեշտ էր, որ դրանք պատշաճ ուշադրության արժանացվեին. Ձհր նման 
արդարադատ անձնավորությունը նրանց անմիջապես ծանուցագրեր ուղարկեր, ան­
հրաժեշտության դեպքում մի քանիսին ձերբակալեր և արագ կերպով իրականացներ 
նրանց դատաքննությունը: Արդյոք ի՞նչ պատճառներից ելնելով է, որ կարևորություն չի 
տրվում այդ խնդրին:

Այդ ինչպե՞ս է, որ մենք մեր քաղաքացիական իրավունքը մասամբ կորցնելով՝ 
այն տարածքներում, ուր աքսորվել էինք ' Սուշում ե Սինոպում եղած ժամանակ, պաշ­
տոնական անձ չհանդիսանալով հանդերձ, տեղյակ ենք, թե ինչ աստիճանի՛ մարդուն 
սարսափեցնող մակարդակով են տեղի ունեցել Տրապիզոնի տեղահանությունն ու 
կոտորածները, որոնց դատաքննությանը ներկայումս դեո շարունակվում է, իսկ նման 
հնարավորությունների տեր Ձեր հարգարժան դատարանը չի կարողանում խորանալ 
մանրամասների մեջ:

Սինոպում մենք հանդիպեցինք առավոտները Տրապիզոնից դեպի Ստւսմբուլ 
արագ կերպով իրեր և սննդամթերք տեղափոխող լագ նավաստիների և կարողացանք 
մանրմասներ իմանալ այն մասին, թե ինչպես են մեր խեղճ հայ հայրենակիցները 
ոչնչացվել ե բնաջնջվել վալի Ջեմալ Ազմիի և իթթիհատական հրոսակախմբին պատ­
կանող չարագործ գործակիցների կողմից: Պարզվում է, որ այս խեղճերին' կանանց և, 
նույնիսկ, երբեմն երեխաներին էլ ներառյալ, Ո-ումինիա ուղարկելու պատրվակով լցրել 
են առագաստանավերն ու մակույկները Ь շրջահայացորեն ափից մեկ ժամ հեռացնե­
լուց անմիջապես հետո ծովն են նետել: Իսկ երբ ծովում խեղդվողները փորձել են կառ­
չել աոագաստանավերի եզրերից, կացնով կոտրել են նրանց մատները:

Անձամբ ականատես չենք հղել այդ արյունոտ և ցավոտ տեսարաններին, 
սակայն մի քանի ընկերներով ուշադրությամբ լսել ենք այդ ամենը սեփական աչքով 
տեսած 40-50 հոգու հասնող նավաստիների պատմածը: Բայց մի՞թե այդ պահին Տրա- 
պիզոնում գտնված պատվավոր և անկողմնակալ անձանց' այդ կապակցությամբ ունե­
ցած տեղեկությունները ստանալով' կարողացանք բացահայտելողջ ողբերգությունը: 

Այն ժամանակվա Տրապիզոնի մաքսային գլխավոր վարչության ծառայող, 
ներկայումս մաքսային տեսուչ Բեսիմ բեյին ներկայացնում եմ որպես շատ ողջախոհ 
մի անձնավորության: Այս մարդը պաշտոնից հեռացվել է' Ջեմալ Ազմիի դաժանության 
մասին անհրաժեշտ մարմիններին տեղակացնելու պատճառով:

Իսկ երկրորդին՛ Քենան անունը կրող երիտասարդին հանդիպել եմ Չորումում՝ 
Ո-եֆիկ Հալիդ բեյի տանը: Քենան բեյին ազատել էին Տրապիզոնի իրավական տեսչի 
պաշտոնից, որից հետո նա վերադարձել էր Ստամբուլ: Այս հերոսական անձնավորու­
թյունը հետ էր կանչվել այն ժամանակվա արդարադատության նախարար Հալիլ բեյի 
կողմից՝ հայերի հետ կապված ողբերգական դեպքերի կապակցությամբ անմիջապես 
հետաքննություն կատարելու պահանջով հանդես գալու պատճառով: Քենան բեյը չէր 
բավարարվել միայն իր պաշտոնական պարտականությունների իրականացմամբ. 
անձամբ լուսանկարել էր այդ ողբերգական տեսարանները, որոնց ականատեսն էր
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fih.i „.плГішіІпппшіпіОп ինձ պատմել է Ամասիայում անձամբ (...) հսւ- 
դարձել: ա* լ Վ խաոնոց լսոաջացնող մուհաջիրներից Մեհմեդ Քաբաշ անունը
քող^էրնա խուՏ  մարդու մասին, որի անունը, սակայն, չենք հանդիպում դատական
արձանա^ություննհրամ: վերաբհրվեք ականաաեսնհրի վկայություններին ե
ոհ' այսուհետ աեոԻ ունենափք դատավարությունների ընթացքում յուրաքանչյուր վկա­
յակոչված անձնավորության ծանուցագիր ուղարկեք:

Հուսով ենք, որ տրվելիք բացատրությունների միջոցով կհաստատվի, որ մեր 
անմեդ ազգը ոչ մի կապ չի ունեցել ավազակախմբերի կողմից կատարված հանցա­
գործությունների հետ, իսկ հանցավորները հաստատապես կպատժվեն:

Արտասահմանցիները մեզ մեղադրում են վերոհիշյալ հանցագործներին 
տաքցնելու մեջ, մինչդեո ժողովրդի մտքով երբեք չի անցել նրանց թաքցնել որովհետև 
կատարված հանցագործությունների պատասխանատուն հանդիսանում է ոչ թե ժողո­
վուրդը այլ իթթիհատական ավազակախումբը: ժողովուրդն անմեղ է: Իսկ ճշմարտու­
թյան լրիվ բացահայտումը իրականանաք է բոլոր հանցավորների դատապարտմամբ 
միայն: Աոիթից օգտվելով արտահայտում եմ խորին հարգանքներիս հավաստիքը:

Ահմեղ Քաղյփ 
«Աչեմդաթ), 25ապրիՓ, 1919թ.

ՀԱՎԵԼՎԱԾ 2 

«Տեղահանության դատավարությունը սկսվեց»

Երեկ ժամը մեկն անց հիսունհինգից սկսած շարունակվեց Յոզղատի տեղա­
հանության ե կոտորածների դատավարությունը: Դատարանի կազմը բաղկացած էր 
ներքոհիշյալ անձանցից, նախագահ՝ Սուստաֆա Նազըմ փաշա, անդամներ' Զեքի 
Մուստաֆա վւաշւս, Ալի Նազըմ փաշա և գնդապետ Ոեջեբ Ֆերղի բեյ: Դատախազի 
պաշտոնում հանդես էին գալիս Հարալամբոս էֆենդին և նրա տեղակալը: Դատարանի 
կազմի' դատական դահլիճ մտնելուց հետո նախագահի հրամանով Թեվֆիկ և Ֆիյազ 
բեյերը դահլիճից դուրս եկան: Ներս բերվեց Քեմալ բեյը, և հարցաքննությունն սկսվեց.

Նախագահ - Ի՞նչ ձևով եք տեղահանության վերաբերյալ հրաման ստացել' 
բանավո՞ր, թե՞ գրավոր, անուղղակի՞ կերպով, թե՞ ուղղակի:

Քեմալ բեյ - Տեղահանության ընթացքում եղել եմ Բողագլյանի կայմակամը: 
Հայերին տեղահանելու հրաման եմ ստացել որն էլ հաղորդել եմ ժանդարմերիայի 
հրամանատարին: ՜Կազայի կենտրոնում տեղահանությունը կատարվում էր ժանդար­
մերիայի հրամանատարի միջոցով, իսկ կազայից դուրս բնակվողները ուղարկվում էին՜ 
նահիեի ղեկավարի կողմից:

Նախագահ - Ու՞մ էր վերաբերվում տեղահանությունը: Արդյո՞ք բացառու­
թյուններ արվում էին:

Քեմալ բեյ - Տեղահանությունը վերաբերվում էր հայերին: Բացաոություններ 
կատարելու վերաբերյալ շատ հրամաններ եմ ստացել: Դրանց տարաբնույթ լինելու 
պատճառով չեմ կարողանում մտաբերել: Բացառիկ դեպք էին համարվում բողոքա­
կանները ե զինվորական տարիքում գտնվողները: Տեղահանության հրամանը հասել է 
հուլիսի 21-ին, սակայն չեմ հիշում, թե երբվանից է սկսել գործադրվել: Օգոստոսի 6-ին 
Յոզղատ էի գնացել: Կարծեմ' վերադարձիս արդեն ավարտվել էր:

Նախագահ - Քանի՞ ընտանիքից ե առավելագույնը' քանի՞ բնակչից էին բաղ­
կացած լինում տեղահանվածների քարավանները:

Քեմալ բեյ - Չգիտեմ, թե քարավանները քանի հոգուց են բաղկացած եղել 
Ցուցակները կազմվում էին ժանդարմի կողմից:

Նախագահ - Պետք է որ իմանաք, թե քանի ընտանիք է ուղարկվել:
Քեմալ բեյ - ժանդարմն էր կազմում: Ձեր խոնարհ ծառան տեղյակ չէ:
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Նախագահ - Ո՞ր ճանապարհներով էիք ուղարկում: Այսինքն' ոստիկանին 
հրահանգում էիք' «սրանց տվյալ ճանապարհով տվյալ վայրը հասցրեք»:

Քեմալ բեյ - Այղ հարցը կարգավորվում էր կառավարության կողմից, իսկ ժան- 
ղարմի կողմից' հսկվում:

Նախագահ-Ձեզ էր վստահված ամբողջ բնակչության հողատարածքը, տունը 
և պատիվը' առանց սեռի և հավատքի խտրականության: Տեղահանության ընթացքում 
այդ ուղղությամբ ի՞նչ կանխարգելիչ միջոցներ ձեռնարկեցիք:

Քեմալ բեյ - Նրանց, ամենայն հավանականությամբ, անվտանգ կերպով են 
տեղափոխել, էֆենդի:

Նախագահ - Տեղահանության գործին մասնակից դարձրե՞լ եք յոզղատցի 
որոշ անձանց: Եվ եթե դարձրել եք' աոանձին-առանձի՞ն, թե՞ միասին:

Քեմալ բեյ - Այո, փաշա, մի անգամ 3 հոգու ընդգրկել եմ: Պատճառն էլ բռնու­
թյուններից զերծ պահելն էր:

Դատախազ - Աբդուլլահ անունը կրող մեկին ճանաչու՞մ եք:
Քեմալ բեյ - Ձերբակալվածներից է, չէ՞, ճանաչում եմ:
Դատախազ ֊Քարավանը հսկողներից է եղել:
Քեմալ բեյ - Այո:
Նախագահ - Առանձին-առանձի՞ն, թե՞ միասին են հսկել:
Քեմալ բեյ - Միասին են ուղարկվել, էֆենդի:
Դատախազ ֊ Նա ինչու՞ է բնակչության մեջ խառնակչություններ հրահրել 

այն դեպքում, երբ կառավարությունը նրան էր վստահել կարգուկանոնը պահպանելու 
խնդիրը:

Քեմալ բեյ - Անտեղի երևույթ ի հայտ չգալու համար:
Դատախազ - Պետական պաշտոնյաների առկայության պայմաններում 

նրանց ևս ուղարկելը հատուկ նպատակ էր հետապնդում:
Քեմալ բեյ - Ոչ մի հատուկ նպատակ չկար:
Նախագահ - Դե լավ, ասեցիք, որ [քարավանների] պաշտպանությունը կա­

տարվում էր ժանդարմերիայի հրամանատարի միջոցով:
Քեմալ բեյ - Բավականաչափ ժամանակ է անցել, չեմ կարողանում մտաբերել 

թե ի՞նչ անհրաժեշտության հիման վրա էր:
Դատախազ - Երբ Քեմալ բեյը Յոզղատում էր գտնվում, 331թ. օգոստոսի 16-ի 

ամսաթվով մի նամակ է կնքում և ծրարի վրա նշում. «Հույժ կարևոր է: Տվյալ նամակը 
պետք է արձանագրվի, ժամն ու րոպեն նշվի Բաթթալ գյուղում' Բաքըրջը Մահմուդի և 
նրա ընկերների կողմից, ապա' պետք է բացվի և համատեղ ընթերցվի: Անհրաժեշտ է 
գործել [նամակում] բովանդակվող հայրենասիրական մղումներին համապատաս­
խան»: Նամակում հրահանգվում էր հայերի գույքը պահել Օսման փաշա դերվիշների 
մենաստանում և դուռը կնքել:

Քեմալ բեյ - Ձեր խոնարհ ծառայի ձեոագիրը չէ: Բնականաբար, նման բան 
չէի կարոդ գրած լինել:

Նախագահ - Իսկ վրայի կնի՞քը:
Քեմալ բեյ - Իմը չէ: Չկարողացա նույնիսկ հասկանալ թե ո՞ր վարչության

կնիքն է:
Նախագահ - Ի՞նչ կարոդ եք այս կապակցությամբ ասել' ի պաշտպանություն

Ձեզ:
Քեմալ բեյ - Իմ կողմից գրված փաստաթղթում, ընդհակառակը, դրանք պահ­

պանելու հրահանգ եմ տվել:
Նախագահ - ժանդարմերիայի սերժանտ Շյուքրոփն Ձեր ստորագրությամբ 

մի փաստաթուղթ է ուղարկվել, որում գրել եք, թե նեցուկ լինեն պատասխանատու 
պաշտոնյաներին: Նման իրավասություն ունեի՞ք:

Քեմալ բեյ - Չեմ կարողանում հիշել, թե ի՞նչ անհրաժեշտության հիման վրա է
հղել:

Նախագահ - Այդ մարդիկ «Լքված գույքի» հանձնաժողովի հետ որևէ 
առնչություն ունեցե՞լ են:

Քեմալ բեյ - Հավանաբար:
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Նախագահ - Ծանոթացե՞լ էք այդ անձանց բնութագրին:
Ն ա խ ա գ ա հ "  Ո - ձ  Ինչպե՞ս եք պաշտոնում նշանակել այն անձանց, որոնց

բնութագրերին ^  ^Հ^փ^նաբւսր նրանց համար երաշխավորեցին:
Г ա հ ւա գա հ  - Նախաքննության ը նթ ա ց քո ւմ  Ձ եր  կողմից  ա ր վ ա ծ  ցուցմունք­

ն ե ր  հա մա ձ ա յն ՜  տ ե ղա հ ա ն ո ւթ յա ն ը  վ ե րա բե ր ո ղ  փ ա ս տ ա թ ղ թ ե ր ի  մի մ ա ս ը  կա րդա լո ւց

հետ ո  ^^іщшШІьГьаГъфЫІф^ ճ ի շ տ ն  ա ս ա ծ ,  ա յդ  օ ր ը  շ ա տ
հ ոգ նա ծ  ԷԻ, [ճ ա ն ա պ ա ր հ ի ն ] ութսուն հ ո գ ով  մի  վա գո նո ւմ  էինք: ե վ  ք ա ն ի  որ  քո ւն ս  
տ ա նում  էր ’չ գ իտ եմ ՛ ի նրպ ես  եմ  ց ո ւցմո ւնքներ  տվել:

Դատախազ - ես, Հետաքննիչ հանձնաժողովի անդամ հանդիսանալով, 
հայտնում եմ, որ ասվածը չի համապատասխանում իրականությանը. 3-4 ժամ մտածել 
է, հետո' գրել:Քեմալ բեյ - Դոփ այնտեղ չհիք, էֆենդի՜: Իմիջիայլոց, կառավարությունը տե­
ղահանության հրամանը նույն կերպ էր հայտնել Օսմանյան կայսրության բոլոր 
կասաբաներին ե վիլայեթներին: եթե նման հրահանգ ստացված փնհր, մյուս շրջաննե­
րում ևս կարելի էր այդ ուղղությամբ հետաքննություն կատարել, սակայն նման հրա­
հանգ ոչ եղել է, ոչ էլ ստացել եմ:

Ն ա խ ա գ ա հ  - Յ ոզղա տ ի  մյուֆթին Ձ ե զ  խ ր ա տ ե լ  է, ի սկ  ղ ո ւք  ն րա ն  ա ս ե լ  եք. 
«Դու կա ռա վա րո ւթ յո ւն ի ց  բա րե գո ւ՞թ  ես»:

Քեմալ բեյ - Դա եղել է ոչ թե Յոզղատի, այլ Բողազլյանի մյուֆթին: Մենք 
միասին էինք զինկոմիսարիատում: Նման բան չի եղել այնտեղ մեզնից բացի այլ 
անձինք էլ էին ներկա:

Նախագահ - Ի՞նչ եք արել տեղահանության համար:
Ք եմա լ բեյ - Ո չինչ էլ չեմ արել:
Նախագահ (դատական կատարածոփն) - Քեմալ բեյին տարեք, թող գա Թեվ- 

ֆիկ բեյը:
Նախագահ (Թեվֆիկ բեյին)-Տեղահանությանը ենթակա անձանց տարագրե­

լու հանգամանքների վերաբերյալ որևէ հրաման ստացե՞լ ես և եթե ստացել ես, բանա­
վո՞ր է եղել, թե՞ գրավոր:

Թեվֆիկ բեյ - Տեղահանությանը վերաբերող հրամանը տրվել է կառավարու­
թյան կողմից, դրա մասին ստացվելէ նաև տեղեկագիր: Մի մասին բանավոր եմ հայտ­
նել մյուսին՜ գրավոր ծանուցագրի հիման վրա: Հրամանները ստացել եմ գրավոր:

Նախագահ - Տեղահանվածներին աոանձի՞ն քարավաններով էիք ուղարկում, 
թե՞ միասին: Անվտանգության համար քարավաններին քանի՞ ժանդարմ էիք կցում: 
Դոփ նրանց հե՞տ .եք եղել: Ի՞նչ եք ձեռնարկել սննդի ուղղությամբ: Ի՞նչ քանակու­
թյամբ իրեր էիք թույլ տափս, որ իրենց հետ վերցնեն:

Թեվֆիկ բեյ - Ուղարկել եմ քարավան աո քարավան, անվտանգության հա­
մար ուղեկցորդ եմ նշանակել քանակին համապատասխան: Ուղեկցել եմ Սվաս գնա­
ցող քարավանը: Կենտրոնից 4 ժամ հհռանալուց հետո մութասարրիֆ Ջեմալ բեյից վե­
րադարձի և քարավանը Ջևադ բեյին հանձնելու հրահանգ եմ ստացել, որի հիման վրա 
կես ճանապարհից վերադարձել եմ: Ապահովել եմ նրանց անվտանգությունը՜ բոլոր 
տեսանկյուններից:

Նախագահ - Քեմալ բեյն ասում է, թե տեղահանության ուղղությամբ անհրա­
ժեշտ միջոցներ ձեռնարկելու խնդրով զբաղվում էր ժանդարմերիայի հրամանատարը: 

Թեվֆիկ բեյ - Ինչպե՞ս: եթե կառավարությունը միջոցներ չէր տրամադրում, 
ես ի՞նչ կարող էի ձեռնարկել իմ գրպանի՞ց միջոցներ հատկացնեի: Այդ մասին պետք 
է կառավարությունը հոգար:

Նախագահ - Դոփ պետական պաշտոնյա՞ էիք համարվում:
Թեվֆիկ բեյ - Իհարկե՜, պետական պաշտոնյա էի:
Նախագահ - Տեղյակ չէի՞ք, որ բնակչության շարքերում չունևորներ կային: 
Թեվֆիկ բեյ - Ի՞նչ անեի, էֆենդի՜: Մարդկային պարտքս կատարելով' 

ստիպված էի նրանց կհրակրել այդպես էլ վարվեցի:
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Նախագահ - Եթե մարդկային պարտքը կատարելու փոխարեն Ձեր պաշտո­
նական պարտականությունները կատարեիք, ավելի ճիշտ չէ՞ր լինի:

Թեվֆիկ բեյ - Մտքովս չանցավ դրամ պահանջել:
Նախագահ - ՛ճանապարհին քարավանը լեյտենանտին հանձնելիս վկայա­

գիր վերցրե՞լ եք:
Թեվֆիկ բեյ - Չեմ մտաբերում, թերես վերցրել եմ:
Նախագահ - Ձեր կողմից ուղարկված քարավանում որևէ դեպք արձա­

նագրվե՞լ է:
Թեվֆիկ բեյ - Ո՜չ, էֆենդի', չի արձանագրվել:
Այս ցուցմունքները տալուց հետո Թեվֆիկ բեյը դուրս տարվեց, բերվեց Ֆիյազ

բեյը:
Նախագահ (Ֆիյազ բեյին) - Յոզղատում վակֆային վարչությունից բացի այլ 

ծառայություն գործե՞լ է:
Ֆիազ բեյ - Ոչ:
Նախագահ - Վկայություն են տվել ըստ որի դու նախագահել ես Ցոզղատին 

վերաբերող գործերը, ի՞նչ բնույթի էին դրանք:
Ֆիազ բեյ - Ձեր խոնարհ ծառան այդ կազմակերպության հետ առնչություն չի

ունեցել:
Նախագահ - Կարո՞ղ ես մատնանշել այդ ցուցմունքը հաստատող վկաներ: 
Ֆիազ բեյ - Այո՜, էֆենդի՜: (Սի քանի անձանց անուններ է տափս):
Նախագահ - վկայություն են տվել ըստ որի այն մատանին, որն այժմ կրում 

ես, ձեռք ես բերել տեղահանության ժամանակ:
Ֆիազ բեյ - Այն գնել եմ աճուրդում 2600 ղուրուշով: Դա հաստատող վկաներ 

ես կարող եմ ներկայացնել:
Նախագահ - Ընդգրկված եղե՞լ ես «Լքված գույքի» հանձնաժողովի կազմում: 
Ֆիազ բեյ - Այո՜, զբադվեւեմ իրագործման խնդիրներով:
Այդ պահին բերվեցին նաև Թեվֆիկ և Քեմալ բեյերը:
Նախագահ (Քեմալ բեյին) - Տեղահանության խնդիրը վերաբերվում էր ժան­

դարմերիայի հրամանատարությանը: Թեվֆիկ բեյը հայտնեց, թե վկայագիր է վերցրել: 
Քեմալ բեյ - Ո՜չ, ես տափս էի ստացված հրամանը, իսկ նրանք՝ կատարում: 

(Ընթերցվերին հարցաքննության ընթացքում Քեմալ բեյին տրված այն հարցերը, որոնց 
նա պատասխանել էր առանձին):

Դատախազը, 2 կողմերի ձևավորմանը վերաբերող քննարկումները ներկա­
յացնելով, հայտնեց, որ զինվորական քրեական օրենսգրքի 7-րդ հոդվածի համաձայն' 
հասարակական հայցվորները չեն կարող դատարանում ներկա գտնվել: Հասարակա­
կան հայցվորը, խնդիրը երկար քննարկելուց հետո, փորձեց հիմնավորել բոլոր դեպքե­
րում իր ներկայության անհրաժեշտությունը և կոչ արեց չխախտել նախկին ռազմա­
կան ատյանի որոշումը:

Այնժամ դատարանի կազմը հեռացավ խորհրդակցական սենյակ' խնդիրը 
քննարկելու նպատակով: 1 ժամ, 10 րոպե տևողությամբ քննարկումից հետո դատա­
րանի կազմը վերադարձավ դահփճ: Ընդունված վճռի կարճ բովանդակությունը կայա­
նում էր հետևյալում, հասարակական հայցվորի'ռազմական ատյանում ներկա չփնելու 
վերաբերյալ ընդունված որոշումների բազմաթիվ դեպքեր են գրանցվել:

Հասարակական հայցվոր հանդիսացող Ռեմզի էֆենդին լքեց դահլիճը: 
Այնուհետև կրկին դատարան կանչվեց Օժենի անունը կրող այն վկան, որին 

նախագահը խնդրեց կրկնել նախկին ռազմական ատյանին տրված ցուցմունքները: 
Օժենին, նախքան իր վկայությունները կրկնելը, հայտարարեց. «Այս անգամ ավեփ 
մանրամասն եմ ներկայացնելու, քանի որ արդարադատություն չեմ տեսնում դատա­
րանում»: Վկան ցուցմունքներ տվեց աո այն, որ առավոտյան, երբ ոստիկանը վկայու­
թյուն տալու համար իրեն դատարանի ծանուցագիր էր բերել, չափազանց գեղեցիկ է 
համարել իրեն և հանդես եկել մի մահմեդականի տալու առաջարկով:

Դատախազը նրան հարցրեց վերոհիշյալ ոստիկանի համարը: Պարզվեց, որ 
2021 համարովն է եղել:
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„ ոՒւ(5 Օժենհհ ցուցմունքը բացարձակ զրպարտություն համարելով՜ Յ Հ Լ Л 5 ն ընթերցելու պահանջով: Այն ընթերցվեց: 
հանդես եկավ № ֆ1]կ հյին) . Տեղահանվածների ձեռքերը կապու՛մ էիք

Թեվֆիկ բեյ - Այո. Ջեմալ բեյի օրոք ապահովության նպատակով մինչև կա- 
սաբայիցդդոփ^գաա Կ ^ րակլ է̂ Քա7եմ հերքել Ջեմալ բեյի պես պատվարժան պետա­

կան J Ընթերցվեց սՏրիԴանո!նը կրող մի կնոջ' Կայսերիի դատախազա­
կան եոոմհօ տարված հետաքննության ընթացքում տված ցուցմունքը, որն ուղղված էր 
մեոաոոյալների դեմ: Նիստի ավարտին Քեմալ Թեվֆիկ և Ֆեյազ բեյերը հերքեցին 
մեաւուտյունո՜ նամակի բովանդակությունը լրԻՎ զրպարտություն համարելով:

Քանի որ արդեն ժամը 17-ն անց էր 30 րոպե, որոշվեց դատը շարունակել 
առաջիկա չորեքշաբթի օրը՝ ժամը 10-ին: Դատարանի կազմը լքեց դահլիճը:

«Ալեմտսր», 26 մարտի, 1919թ.

ՀԱՎԵԼՎԱԾ 3

« Տ եղ ա հա ն ո ւթ յա ն  և կ ո տ ո ր ա ծ ն ե ր ի  դ ա տ ա վ ա ր ո ւթ յո ւ ն ը »

Երեկ կեսօրից հետո ժամը 14:25-ից սկսած Նազըմ փաշայի նախագահու­
թյամբ շարունակվեց Յոզղատի տեղահանության և կոտորածների դատավարությունը: 
Դատախազի պաշտոնում էր տեղակալներից Քուդրեթ Աթի բեյը: Դատարանի կազմի՜ 
դահլիճ մտնելուց հետո Ֆիյազ և Թեվֆիկ բեյերը դուրս տարվեցին, սկսվեց Քեմալ բեյի 
առանձին հարցաքննությունը:

Նախագահ ֊Ո՞վ էր Յոզղատի բաժանմունքի ղեկավարը:
Քեմալ բեյ - Ձեր խոնարհ ծառայի օրոք Մուստաֆա և Սելամի բեյերն էին: 
Նախագահ - ճի՜շտն ասա, հայերին բնաջնջելու մտադրություններն 

անձնակա՞ն, թե՞ մեկ այլ դրդապատճառ ունեին:
Քեմալբեյ - Քավ լիցի, փաշա՛, հայերին բնաջնջելու հրահանգ երբեք չեմ տվել: 
Նախագահ - Սի՞թե Յոզղատը գործողությունների թատերաբեմից դուրս էր: 
Քեմալբեյ - Ոչ, էֆենդի՜:
Նախագահ - Ինչու՞ մի խումբ փախստականներ բռնագադթեցվեցին առանց 

փոխադրման միջոցների, ծայրաստիճան չքավորության պայմաններում:
Քեմալ բեյ - Միջոցներ չկային, էֆենդի՜, ես կատարել եմ կառավարությունից 

ստացված հրամանը: Մահմեդական փախստականներն անգամ միևնույն պայմաննե­
րում էին:

Նախագահ - Ըստ Ձեզ, ոչ մի չարագործություն չի* եղել:
Քեմալ բեյ - Ո՜չ, ըստ իս' բացարձակապես չի եղել:
Նախագահ - Այդքան վկաների ցուցմունքները, նույնիսկ մութասարրիֆ Ջե- 

մալ բեյի՜ Ձեզ վերաբերող վկայությունը խաբեությու՞ն է:
Քեմալ բեյ - էֆենդի՜, վկաների բոլոր ցուցմունքներն էլ սուտ են: Մութասար­

րիֆ Ջեմալ բեյն էլ, կարծեմ, ասում էր, որ լսել է և ոչ թե տեսել:
Նախագահ - Ջեմալ բեյը Ձեզնից նեղսրտելու առիթ երբևէ ունեցե՞լ է:
Քեմալ բեյ - Այո՜, էֆենդի՜: Մի արձանագրության խնդրի հետ կապված մեր 

միջև մի փոքր գժտություն եղավ: Նա մի բան էր առաջարկել որը ես պետական 
խորհրդի որոշմանը հակասող գտա և արձանագրությունը չստորագրեցի:

Քեմալ բեյը դուրս եկավ, ներս բերվեց Թեվֆիկ բեյը: Կրկին ընթերցվեց նրա 
կողմից լուծարված ռազմական ատյանին ներկայացված զեկուցագիրը, որում նկա­
րագրվում էին հայ ավազակների կողմից կատարված մի շարք չարագործություններ: 

Նախագահ - Ձեզ հայերին արմատախիլ անելու հրամա՞ն է տրվել: Ձեր զե­
կուցագրում նման բան էր գրված:

Թեվֆիկ բեյ - Ո՜չ, էֆենդի՜, դա ոչ թե հայերին արմատախիլ անելու համար էր, 
այլ չարագործություններ կատարած ավազակներին պատժելու:



Յոզղատի Ь Տրապիզոնի տեղահանության ու կոտորածների դատավարությունները 79

Նախագահ - Քանի՞ հոգի էին այդ ավազակները, ումի՞ց էին բաղկացած 
ավազակախմբերը, ինչքա՞ն եղավ ձեր կորուստը:

Թեվֆիկ բեյ - Այդ ավազակները տարբեր թվաքսւնակով էին, մոտավորապես 
300-800 հոգի: Կազմված էին վիլայեթներում ապրող հայերից: Այդ ավազակները 
շարունակում են գոյություն ունենալ 1330թ. աոայսօր: Մեր ուժերը բավականին մեծա­
քանակ էին, քանի որ մեզ զորք էր տրամադրվել մյուս կազաներից:

Նախագահ - Ձեր զեկուցագրում նշել էիք, թե չարագործությունների հեղինակ 
ավազակները նույնիսկ թնդանոթ են ունեցել: Դուք տեսե՞լ եք, թե ի՞նչ չափսի էր այն:

Թեվֆիկ բեյ - էֆենդի՜, զեկուցագրում նշված «թնդանոթը» թերևս վրիպակ է: 
Պետք է գրվեր «գնդացիր»:

Թեվֆիկ բեյը մի քանի հարցերի ևս պատասխանեց, որից հետո Քեմալ և Ֆի- 
ազ բեյերը նույնպես դահլիճ բերվեցին: ճշմարտությունը բացահայտելու նպատակով 
դատարան կանչվեց ւսնգլոհպաւոակ գնդապետ Մեհմեդ բեյը' վկայություն տալու հա­
մար: Անձնական տվյալները ներկայացնելուց հետո նրան դիմեցին Յոզղատի տեղա­
հանությանը և կոտորածներին վերաբերող հարցերով: Վերոհիշյալի կողմից տրված 
•ցուցմունքների շնորհիվ պարզվեց, որ ինքն անձամբ տեսել է, թե ինչպես են կացիննե­
րով և դաշույններով հայերին կոտորում, սակայն այդ պահին, ըստ նրա վկայության, 
մեղադրյալները ներկա չեն եղել: Այղ պահին Քեմալ բեյը որոշ առարկություններ 
հայտնեց Մեհմեղ բեյի վկայությունների հետ կապված: Մասնավորապես հայտնեց, 
թե բացարձակապես սխալ է տեղահանությունը փետրվարին իրականացված փնելու 
մասին ցուցմունքը:

Այնուհետև, առաջին անգամ ի նպաստ մեղադրյալների ցուցմունք տալու 
նպատակով ղատարան կանչվեց Սկյուտարի մութասարրիֆ Մեհմեդ Ալի բեյը, որը 
երդվելուց հետո հանդես եկավ մի շարք տեղեկություններով: Վերոհիշյալը հայտնեց, 
որ թեև ինքը տեղահանությունից մեկ ու կես տարի հետո է մեծարգո նախագահության 
հետ Յոզղատ գնացել, սակայն երբեք չի լսել, որ Ֆիյագ բեյը որևէ առնչություն 
ունեցած լիներ տեղահանությանը: Նա, ըստ վկայի ցուցմունքի, բարեխիղճ մի մարդ էր 
և չէր կարող նման բան անել, Ֆիյազ բեյը երբեք հարբեցող չի եղել և չի հանդիսացել 
«Միություն ե առաջադիմություն» կուսակցության համախոհներից: Այս ցուցմունքնե­
րից հետո նախագահը նրան հարցեր տվեց Քեմալ բեյի, ինչպես նաև տեղահանության 
իրականացման հանգամանքների վերաբերյալ: Մեհմեդ Ափ բեյը հայտնեց, թե իրակա­
նում Քելլեր կոչվող վայրում գաղթականներից շատ քչերն են ոչնչացվել սակայն դրան 
պաշտոնյաները և տեղի բնակչությունը չէին կարող մասնակցություն ունենալ ծայրա­
հեղ դեպքում դա կարող էր լինել կառավարության գաղտնի հրամանի հիման վրա:

Այս ցուցմունքները տալուց հետո Մեհմեդ Ափ բեյը դուրս եկավ: Դահփճ 
մտավ Անդրանիկը, որը հանդես եկավ մեղարյալների դեմ ուղղված որոշ ցուցմունքնե­
րով, որից հետո Քեմալ բեյը ոտքի կանգնելով ասաց. «Մեծարգո՛ փաշա, Ձեր խոնարհ 
ծառան բացատրություն պահանջելու շնորհիվ կապացուցի, որ մինչ այժմ վկայություն 
տալու նպատակով եկած հայերի խոսքերը ամբողջովին զրպարտություններ են և հո­
րինված են»: Այս խոսքերից հետո Քեմալ բեյը մի քանի հարց տվեց Անդրանիկին, 
վերջինս տվեց հակընդդեմ պատասխաններ: Այնուհետև դատապաշտպան Մալահեդ- 
դին բեյը որոշ հարցեր տվեց հայերի քարավանների վերաբերյալ որից հետո դատա­
րան կանչվեց վկաներից Ազնիվը: Նրա վկայությունները ես լրիվ ուղղված էին մե­
ղադրյալների դեմ և առավել սուր բնույթ էին կրում: Վկաների ցուցմունքներից հետո 
մեղադրյալները աշխատեցին հերքել վկաների խոսքերը նախկինում արդեն իսկ ար­
ված որոշ հայտարարություններով և վկաների դեմ բացարկ հայտնեցին: Այնուհետև 
վկայության համար ներկայացավ Յոզղատի հաշվապահ Վեհբի բեյը: Վերջինիս հար­
ցեր տվեցին նրա պաշտոնական պարտականությունների վերաբերյալ' ի նկատի ունե­
նալով նրա' ժամանակին «Լքված գույքի» հանձնաժողովի անդամ փնելու հանգաման­
քը: Հաքի բեյը պատասխանեց' ներկայացնելով որոշ փաստաթղթեր: Դատապաշտ­
պան Հյուսեին Համի բեյի պահանջի հիման վրա առերեսում կատարվեց նախապես 
հեռացված վկա Ազնիվի ե Վեհբի բեյի միջև: ժամանակի բացակայության պատճա­
ռով նիստն ավարտվեց: Շարունակվելու է շաբաթ օրը:

«Ալեմդար», 28 մարտի, 1919թ.



«Ռազմական արտակարգ ատյանում»
«Տրապիզոնի տեղահանության և կոտորածների դատավարությունը»

Եոեե ժամո 13-30-ից ռազմական արտակարգ ատյանում Նազըմ փաշայի նա-

S i  ընկերուհու' տիկին Սիրանուշի գրավոր ցուցմունքը: Հայցվորը, հայերի հանդեպ 
կատարված բռնությունների մասին խոսելով, տեղեկացնում էր թե բռնագաղթից 
մտնվե ու նպատակով ժամանակավորապես մահմեդականություն է է ընդունես «Միա­
տուն Ա առաջադիմություն» կուսակցության որոշ անդամներ (որոնց անունները չէր 
կարողանում մտաբերել) տղամարդկանց բոնագադթհցնելուց հետո բռնությունների 
էհն ենթարկել նրանց, կանանց տղամարդկանցից առանձնացրել էին, այդ օրվանից 
ինքը չէր տեսել ոչ ամուսնուն, ոչ էլ ազգականին: Հայցվորը նաև հայտնում էր, որ 
վերցրել էին իր մոտ գտնվող մետաղյա դրամները, և որ կատարված վայրենությունը 
կրկին վերականգնվում էր իր աչքի առաջ:

Մեղադրյալներից կայմակամ Թալաաթ բեյը, ոտքի ելնելով, հայտարարեց.
- Այդ կինը, որի վկայությունները քիչ աոաջ ընթերցվեցին, հայտնում է, թե 

Տրապիզոնում այսպիսի բան է կատարվել այնտեղ գտնվող կուսակցությունը այնպիսի 
որոշում է ընդունել և այլն: Մինչդեռ պետք է նշել որ այդ գործը խիստ գաղտնի բնույթ էր 
կրում: Ինչպե՞ս կարող էր այդ կինը տեղյակ լինել նման կարևոր որոշումների մասին:

Թալաաթ բեյի վերոհիշյալ խոսքերից հետո նրան մի քանի հարց տվեցին: 
Մասնավորապես դատարանի կազմի անդամներից Մուսատաֆա փաշան նրան դիմեց 
հետևյալ կերպ. «Երկրռւմ տեղահանությունն իրականացնելիս անհրաժեշտ էր, որ կա­
տարեիք թե' Ձեր պաշտոնից ե թե' մարդկային խղճից բխող պարտավորությունները»: 
Թալաաթ բեյը տվեց հետևյալ պատասխանը. «Մկզբունքայնորեն ես ժանդարմերիայի 
տեսուչ եմ: Քանի որ իմ պաշտոնական պարտականությունները բազմաբնույթ են, 
նման գործերով զբաղվելու ժամանակ չեմ կարողացել գտնել և, բացի այդ, դրանում ես 
պատասխանատու չեմ ու չեմ էլ կարող լինել»:

Այնուհետև ընթերցվեցին հետաքննիչ հանձնաժողովին ներկայացած մի 
հայցվոր կնոջ ցուցմունքները, համաձայն որոնց՝ Ջեմալ Ազմի բեյը, տղամարդկանց 
հավաքագրելով, նրանց նավակներով Քումքալե ուղարկելու հրահանգ էր տվել: Տեղա­
փոխության ընթացքում բոլորին ոչնչացրել էին' մի մասին գնդակահարելով, մյուսնե­
րին՜ ջրախեղդ անելով: Կինը նշել էր նաև, որ Վւսրդան անունով ոմն իրեն մեկնսւբա- 
նություններ էր տվել, հետագայում այս Վարդւսնին վիրավոր վիճակով հիվանդանոց 
էին տարել որտեղ և թունավորել էին նրան: Գաղթականների երեխաների մի մասին 
ուղարկել էին Դեյիրմեն գետի ուղղությամբ, իսկ մյուս մասին Նիազի էֆհնդու դհկավւս- • 
րությամբ նավակներով հեռացնելուց հետո ծովն էին նետել: Իսկ ինքը կարողացել էր 
մահվանից խուսափել' նախ թուրքերի տանը, ապա' գերմանական բանկում թաքստոց 
գտնելու շնորհիվ:

Նախագահ (դիմում է մեղադրյալներին) - Որևէ ասելիք ունե՞ք:
Մուսատաֆա բեյ - էֆենդի', ինձ դիմած գաղթականների մեծ մասին փրկել եմ 

և անթերի կերպով հանձնել ինձ վստահված իրերը:
Նախագահ - Որոշ նահանգներում գործն ուսումնասիրվել է, իսկ ինչու՞ Տրա­

պիզոնում չեն խորացել գործի էության մեջ:
Մուստաֆա բեյ - Ես տհդյակ չեմ՛ մյուս նահանգներում գործն ուսումնասիրվել է, 

թե ոչ: Ըստ էության, դրա հետ կապված կառավարությանը քննադատելու (...)
Դատախազ - Մենք տեղեկություններ ունենք աո այն, որ Հատուկ կազմակեր­

պության մեջ պահեստապետի տիպի ծառայություն է հղել:
Մուստաֆա բեյը, իր պաշտոնավարության վերաբերյալ երկար-բարակ տեղե­

կություններ տալուց հետո, խոսեց «Թյուրքիյենիք» թերթում իր դեմ եղած հրապարա­
կումների մասին:

Դատախազ - Մթերքի և նման այլ բաների համար նահանգապետի նախա­
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Յոզղատի և Տրապիզոնի տեղահանության ու կոտորածների դատավարությունները Ց1

գահության տակ որևէ հանձնաժողով եղե՞լ է:
Սհւսաաֆա բեյ - Ո՜չ, էֆենդի՜, նման հանձնաժողով գոյություն չի ունեցել: 
Այնժամ դատախազը հայտնեց, որ տրապիզոնցի հարյուրապետ Մեհմեդ Ափ 

բեյի կողմից մի տեղեկագիր է ստացվել և այն ներկայացրեց նախագահին:
Նախագահ - Ընթերցված ցուցմունքների դեմ որևէ առարկություն ունե՞ք: 
Նիազի բեյ - Հետևյալ կերպ կարող եմ հհրքել երեխաներին ջրաղացը նետելու 

կամ էլ Դեյիրմեն գետն ուղարկելուց հետո ոչնչացնելու՛ ինձ ուղղված զրպարտություն­
ները. այդ դեպքերի ընթացքում ես գտնվել եմ Ստամբուլում: Այդ ուղղությամբ հե­
տաքննություն կատարելու դեպքում ճշմարտությունը կբացահայտվի:

Այնուհետև ընթերցվեց ռազմածովային նախարարությանը ներկայացված 
տեղեկագրին որպես պատասխան բերված տեղեկանքը, ըստ որի Նիազի էֆենդին 
1330թ. մայիսի 25-ին ւոորպեդայով հասել է Ստւսմբուլ: Ապա Նիազի բեյը հանդես 
եկավ մի շարք մանրամասնություններով, որից հետո նախագահին դիմեց հետևյալ 
խոսքերով. «Մեծարգո՛ նախագահ, այդ բոլոր մեղադրանքները բացարձակապես չեն 
համապատասխանում ճշմարտությանը: Խնդրում եմ, որ այդ ուղղությամբ հետաքննու­
թյուն կատարեք: Եթե այդ մեղադրանքներից գոնե մեկը հաստատվի, բոլորը ճշմարիտ 
կհամարեմ և ինքս կխնդրեմ իմ պատիժը»:

Այնուհետև ընթերցվեցին Նիազի էֆենդու կողմից հետաքննիչ հանձնաժողո­
վին ներկայացված ցուցմունքները: Նիազի բեյը մեկ անգամ ևս համառորեն ընդգծեց 
տեղահանության ժամանակ իր' Ստամբուլում գտնվելու հանգամանքը:

Վկաներից դատարան հրավիրվեց Ավնի բեյը: Երդվելուց հետո նրան դիմեցին 
բազմազան հարցերով: Վերջինս հանդես եկավ հետևյալ ցուցմունքներով, տեղահանու­
թյունը սկսվել է մի հայտարարության հիման վրա, այն ղեկավարվել է դոկտոր Բե- 
հաեդդին Շաքիրի բեյի կողմից, տեղահանության ընթացքում վւսլիի նախագահության 
տակ ոչ մի հանձնաժողով չի եղել, բոլոր գործողություններին իր ակտիվ մասնակցու­
թյունն է ցուցաբերել վւսլին, գաղթականները ուղարկվել Են հավաքական կերպով, որոշ 
խոսակցություններ են եղել նրանց' վտանգների ենթարկվելու մասին, այդ բպորի ինս­
տանցիան հանդիսացել է ոչ թե ոստիկանությունը, այլ նահանգապետությունը, ինքը 
«Կարմիր մահիկ» հիվանդնոցում որևէ պաշտոն չի զբաղեցրել հիվանդանոցում թունա­
վորման դեպքերի մասին ոչինչ չի լսել, հիվանդանոցում Ափ Սաիբ բեյը վարելէ առող­
ջապահության տեսչի պաշտոնը, իսկ հարկային տեսուչ Մեհմեդ Ալի բեյը ընդգրկված է 
եղել «Կարմիր մահիկ» հիվանդանոցի հանձնաժողովի կազմում և իր պաշտոնական 
պարտականությունները կատարելի, արժանապատվորեն:

Նախագահ - Հայտնեցիք, որ տեղահանության ընթացքում որոշ չարագործու­
թյուններ են գրանցվել: Ինչու՞ չմիջամտեցիք' կատարելով Ձեր մարդկային պարտքը: 

Վկա - Չէի կարող միջամտել էֆենդի՛:
Նախագահ - Գործակալ Մուստաֆա բեյն ընկերական կապեր ունեցե՞լ է նա­

հանգապետի հետ:
Վկա - Ընդհանրապես նահանգապետը ամենուր լինում էր և բոլորի հետ հան­

դիպում:
Առողջապահության տեսուչ Սաիբ բեյ [մեղադրյալներից] - Ինձ հասած լուրե­

րի համաձայն' վկան այստեղ տեղափոխվելիս որոշ փաստաթղթեր է բերել, դա համա­
պատասխանու՞մ է իրականությանը: Եվ արդյոք տեղյա՞կ էր, որ այդ փաստաթղթերում 
եղել է առողջապահության տեսչի ստորագրությունը:

Վկա - Փաստաթղթերի բովանդակությանը չեմ ծանոթացել: 
ժամանակի բացակայության պատճառով առաջին նիստն ավարտվեց ժամը 

12:30-ին: Որոշվեց երեկրորդ նիստն սկսել ժամը 14:00-ին:

«Ալեմդար», 4 ապրիլի, 1919թ.
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«Ռազմական արտակարգ ատյանում»
«Տրա պ իզոնի տեղահանության և կոտորածների դա տա վա րությունը»

’-ոեե ռազմական արտակարգ ատյանում շարունակվեց Տրապիզոնի տեղսւ- 
հանուաան դատավարությունը: Նիստը սկսվեց ժամը 14:15-ին: Նախ հարցաքննվեց 
Աեոասունհ կայմակամ Արիֆ բեյը: Վերջինս հայտնեց, որ բացի Նիազի բեյից մնացած 
ոոաո մեղադրյալներին ճանաչում է, իր ե նահանգապետի միջև ամեն Բան պարզ է ե- 
ոեւ այդ իսկ պատճառով ինքը պաշտոնաթող է եղել: Թեև Տրապիզոնում եղած ժամա­
նակ իրեն որոշ խոսակցություններ հասել են առ այն, թե հայերը, իրենց իրերը պահ­
պանության հանձնելուց հետո հեռացել են, ե որ որոշ ողբերգական դեպքեր են պատա­
հել սակայն այդ կապակցությամբ իրեն ճշգրիտ ոչինչ հայտնի չէ:

Ապա այդ օրը հրավիրված վկաներից նավահանգստի ղեկավար Ասըմ էֆեն­
դին հանդես եկավ հետևյալ ցուցմունքներով. «Վալին նավակներն այնպես էր տնօրի­
նում, կարծես թե իրեն էին պատկանում, սահմանափակվում էր մեր գրասենյակի կող­
մից կատարվող ձևակերպումներով: Մենք բացարձակապես տեղյակ չէինք նավերի մի­
ջոցով կատարվող տեղահանության մասին, նավաստիներից ևս որևէ բան իմանալն 
անհնարին էր: Չէ՞ որ միայն իրպհսներին և իր գործին ձեռնտու մարդկանց էր ներգրա­
վել: Ոչ ոք չէր կարողանում միջամտել: Վալիի բռնակալությունը բոլորին այն աստի­
ճան էր վախեցրել, որ, մեծարգո' փաշա, մեր փոխարեն եթե Դուք էլ լինեիք, դարձյալ 
չէիք կարողանա միջամտել: Ես վալիին ոչինչ չէի կարող ասել՝ պաշտոնս կորցնելու 
վախի պատճառով: Ես թիկունք չունեցող մեկն եմ: Օրինակ' գործակալ Մուսատաֆւս 
էֆենդին ևս պատվարժան մի անձնավորություն է, սւսկայն վալիի ահից [հար­
կադրված] հսկում էր նավերը»:

Այնուհետև, մեղադրող կողմի պահանջի հիման վրա՜ վկային հարց տվեցին 
Ալի Սաիբ բեյի կողմից գիշերով երեխաներին մեծ կողովներով ուղարկելու մասին՜ հա­
մաձայն վկա Վերժինի՜ գիշերով կատարված տեղահանության առնչությամբ տված 
ցուցմունքի: Ի պատասխան՜ Ասըմ էֆենդին, իր խոսքը կրկնելով, հայտնեց, թե դա բա­
ցարձակ սուտ է, և որ ինքն այդ մասին տեղեկացել է տեղի թերթերից:

վկա Ասըմ էֆենդուց հետո վկաներից դատարանի դահլիճ հրավիրվեց Տրա­
պիզոնի նահանգային վարչության գրասենյակի ղեկավար Ֆուադ բեյը, որի ցուցմունք­
ների համաձայն՛ ինքը տեղյակ չի եղել գաղտնի գործողությունների և փաստաթղթերի 
մասին, վիլայեթում երկու տեսակի գաղտնագիր է եղել, որից մեկին տիրապետում էր 
միայն վալին: Հավանական էր, որ տպարանում իր կողմից չնկատված որոշ բաներ 
տպվեին:

Ֆուադ բեյի՝ «Թանկարժեք իրերի հետախուզական հանձնաժողովի» կազմում 
ընդգրկված լինելու հանգամանքն ի նկատի ունենալով՜ նրան հարցրեցին վալիի 
կողմից գործակալ Մուստաֆա էֆենդուն տրված թանկարժեք զարդերով արկղիկի մա­
սին: Վկան պատասխանեց, թե տեղյակ չէ:

Ապա որպես վկա հրավիրվեց եկամուտների տեսուչ Լյութֆի բեյը: Պարզվեց, 
որ Լյութֆի բեյը, «Լքված գույքի» հանձնաժողովում ընդգրկված փնելու շնորհիվ, չի 
աշխատել (...) բեյի հետ: Երկուսին էլհարցաքննեցին թանկարժեք զարդերով արկղիկի 
կապակցությամբ: Լյութֆի բեյն ընդգծեց, թե հանձնման և ընդունման գործողություն­
ները հանձնողների ներկայությամբ չեն կատարվել, դա անհրաժեշտ չեն համարել՛ այդ 
մարդկանց խղճին վստահելով:

Ափ Սաիբ բեյին տրված հարցին ի պատասխան' վերջինս պատասխանեց, որ 
100000 լիրսւյանոց զարդեղհն չի եղել ինչպես դա հավակնում էին Տրապիզոնում. այն 
հանձնաժողովին հանձնված զարդեղենը, որում ինքը ևս ընդգրկված է եղել հազիվ 
3-4000 լիրա փներ, իսկ մնացածի մասին ինքը տեղեկություններ չունի:

Նախագահն էլ նշեց, թե այստեղ ուղարկված զարդհղենի ընդհանուր գինը 
1000 փրայից ցածր է եղել ցուցակները ներկայացվել են Ֆուադ բեյին, քանակի չարա­
շահումը լիովին ապացուցվել է. այդ հանգամանքը նույնպես նրանց անփութության 
ցուցանիշնեբից է: Ապա վկային հիշեցվեց հաջորդ օրը ցուցակը տեսնելու նպատակով
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զւսլու մա սին :
Այնուհետև դահլիճ բերվեց մյուս վկան' Ֆուադ բեյը: Վերջինիս հայտնեցին, 

որ զարդեղենը Տրապիզոնից Ստամբուլ է տեղափոխվել վիլայեթի դեֆդհրդար կութֆի 
բեյի միջոցով: Ֆուադ բեյը հերքեց այդ լուրը և վկայեց, որ նահանգային վարչության 
գրասենյակի ղեկավարը սեփական կարծիք չունեցող մի անձնավորություն է հանդի­
սացել, իսկ վսւլիին ուղեկցել է մի օրաբանվոր:

Վկան նաև հայտնեց, որ Տրապիզոնում կատարված չարաշահումներին մի­
այն ինքն է դեմ եղել, եթե ինքն էլ չլիներ, ամեն ինչ կողոպտվելու էր: Բացի այդ, ըստ 
վկայի ցուցմունքների, զարդեղենի քանակը պետք է որ ավելին ւինել՝ ի նկատի ունենա­
լով լքված գույքի մեծաքանակ փնելու հանգամանքը:

Ֆուադ բեյի ցուցմունքներից հետո ընթերցվեց տրապիզոնցի Մուրադի հե­
տևյալ վկայությունը.

Կարճ բովանդակությունը. «Ականատես եմ եղել, թե ինչպես են Տրապիզոնից 
դուրս գալուց հետո նրանց բազմաքանակ իրերը, կտորներն ու ադամանդները վաճառ­
վել: Այդ իրերն ընկել էին Նիազի էֆենդու և նրա ընկերների ձեռքը: Նիազի էֆենդին 
յուրացրեց իմ մոտորանավակը և այն վաճառեց Սինոպում: Դեֆթերդար բեյը ես տեղ­
յակ էր այդ մասին»:

Ապա դատախազի պահանջով հաղորդվեց, որ Մուրադը դատարան է ներկա­
յացել ոչ թե որպես վկա, այլ՝ հայցվոր, և որ նիստի ավարտից հետո անդրադառնալու 
են նաև նրա հայցին:

Այնուհետև վկայությամբ հանդես եկավ երկրորդ քարավանով Դալ Թաբան 
բռնագլսղթեցված տիկին Միստուհին, որից հետո վկաներից հարցաքննվեց տիկին 
Մանիկը:

Աոաջինի' տեղահանության ժամանակ կատարված ողբերգական դեպքերի 
մանրամասն շարադրանքների և երկրորդի էլ' Ալի Սաիբ բեյի կողմից հիվանդանոցում 
կատարված չարագործություններին և մի կնոջ զննության ընթացքում ցուցաբերված 
բռնությանը վերաբերող ցուցմունքներին ի պատասխան' Ափ Սաիբ բեյը հայտարա­
րեց. «Թեև մինչ այժմ անընդհատ ցուցմունքներ էին տափս Նիագի և Ոփզա բեյերի դեմ, 
սակայն պարզվեց, որ նրանք տեղահանության ժամանակ ընդհանրապես բացակայել 
են քաղաքից, հիմա էլ սկսել են իմ նկատմամբ պահանջախնդրություն ունենաւ»: Ապա 
Սաիբ բեյը ջանաց հերքել վկաների ցուցմունքները:

Այնուհետև դատարան հրավիրվեց հեռագրատան տեսուչ Ո-յուշտի էֆենդին, 
որը հայտնեց, թե ինքը, տիկին Արսլանյանին որպես հոգեքույր ընդունելով, փրկել է 
նրան տարագրությունից, սակայն հաջողություն չի ունեցել երեխաներին ազատելու 
գործում:

П-յուշտի էֆենդին նաև վկայեց, որ տեղահանությունը ղեկավարվել է վւսփի և 
Նայիլ բեյի կողմից, որ ինքը մեղադրյալներից բոլորին էլ ճանաչում է, սակայն տեղե­
կություններ չունի' նրանք տեղահանության գործին մասնակցել են, թե ոչ. նրանց տե­
սել է միայն իրենց վերաբերող գործերով զբաղվեփս:

Նիստն ընդմիջվեց ժամը 17:30-ին. շարունակվելու է չորեքշաբթի օրը' ժամը 
10:00-ին:

«Ալեմդար», 27 ապրիփ, 1919թ.

ՀԱՎԵԼՎԱԾ 6

«Տրապիզոնի տեղահանության դատավարությունը»

Երեկ ժամը 13:45-ին ռազմական ատյանում Նազըմ փաշան շարունակեց 
Տրապիզոնի տեղահանության հետ կապված դեպքերի դատավարությունը: Դատա­
խազի պաշտոնում հանդես էր գափս տեղակալներից Սաքըբ բեյը:

Նախ դատարան կանչվեց և երդում տվեց վկաներից Վանի նախկին վափ 
Նազըմ բեյը, որը տրված հարցերին պատասխանելով, հայտնեց, որ տեղահանության



г Աելինե Անումյան84 Տեղասպանության փաստագրություն---------------------------------------------------

հո niGhauifr տեղեկությունները հիմնականում հիմնված են խոսակցու-
Վ Рг Й 7 п І Տոա^զոնի նախկին վալի Ջեմալ Ագմի բեյի և իր միջև եդած թշնամու­թյունների վրա, Տր պԻԳ Г մաԱին վկայություններ աալ, մեղադրյալներից ճանա-

Մոաաաֆա բկերին, սակայն նրանց֊ այո գործերով զբաղվելու մասին 
Іг ь ь ■ Լօված զույքի կապակցությամբ տեղեկացել է, որ հայերի գույքը տեղա- 

З Й  ̂  պահեստներում, դրանք խառնիխուռն վիճակում են հղել, իր եղած նախկին 
Տ ն ւ ս Հ ո վ ո ւ մ  Աս ցուցակները կարգավորված չեն եղել: Ծովում տեղի ունեցած 
անօոհնաեանությունների մասին շատ բան է լսեե սակայն պատմել չի ցանկանում, 
քանի որ 11րան̂  Բոլորն էլ հիմնված են իրեն հասած խոսակցությունների վրա. ինքը

ստույգ g ոլց մունք ներ տվեց նաև [Տրապիզոնի] նախկին նահանգապետ
Ջեմալ ԼԼզմի բեյի կողմից կատարված չարագործությունների ե Նուրի ու Մեհմեդ Ալի 
ոեյեոի կողմից մի հայ կնոջ ե երեխաներին ծովը նետելու մասին:

Այս վկայությունները տալուց հետո Նազըմ բեյը դուրս եկավ:
Դատարանի դահւիճ հրավիրվեց Տրապիզոնի վերաքննիչ դատարանի նա­

խագահ Հիլմի բեյը: Վկան հայտնեց, որ ինքն ընդգրկված Է եղել տարաբնույթ հանձ­
նաժողովների կազմում, «Վաճառքի հանձնաժողովի» գործողությունների կանոնա­
կարգումը կատարվում էր գրասենյակում: Հիլմի բեյը նշեց, թե վսղին լավ մտադրու­
թյուններ չի ունեցել, դրանով Էր պայմանավորված «Տեղահանության հանձնաժողովի»՜ 
անկազմակերպ լինելու հանգամանքը:

Վերոհիշյալ ցուցմունքները տալուց հետո վկան նկարագրեց նաև հանձնաժո­
ղովում կատարված գործողությունները:

Այնժամ նախագահը հարցրեց. «Նման խճճված գործի մեջ ինչու՞ խաոնվե­
ցիք: Չէի՞ք կարող հրաժարական տալ»:

Հիլմի բեյը պատասխանեց, որ իր հրաժարականի դեպքում եթե այն ընդուն­
վեր վալիի կողմից, բոլոր չարագործություններն ի հայտ կարող էին գալ: վկան նաե 
նկարագրեց «Թանկարժեք իրերի» հանձնաժողովի գործողությունները ե դրանց հան- 
գամանքերը, ապա հայտնեց, որ հայերից վերցված զարդեղենը նախ պահպանվել է 
թաղապետարանում, ապա այն լցրել են սնդուկների մեջ:

Հիլմի բեյը նշեց նաե, թե ինքը գանձարկղի մասին տեղեկություններ չունի, իսկ 
կուտակված զարդեղենի վերջնական արժեքը կարող էր 3-4000 լիրա կազմել: «Թան­
կարժեք իրերի» հանձնաժողովում կատարված չարաշահումներին անդրադառնալով' 
վկան հայտնեց, թե ինքը տեղյակ չի եղել:

Ապա ընթերցվեց այդ գործի կապակցությամբ հարցաքննված վկա Նազըմ բե- 
յի գրավոր ցուցմունքը, որի առնչությամբ հարցեր տրվեցին Հիլմի բեյին: Հետո դահլիճ 
բերվեց վերոհիշյալ Նազըմ բեյը, որը հայտնեց, թե ծանոթ չի եղել Հիլմի բեյի հետ, իսկ 
վերջինս նշեց, թե ՜մեկ անգամ տեսել է Նազըմին:

Նազըմ բեյը ցուցմունքներ տվեց նաև վալիի կողմից արված հայտարարու­
թյան առնչությամբ և դուրս եկավ:

Կրկին վերսկսվեց Հիլմի բեյի առանձին հարցաքննությունը: Կատարված ող­
բերգական դեպքերին անդրադառնալով' նախագահը շհշտեց Տրապիզոնի դատա­
խազի միջամտության անհրաժեշտությունը: Ի պատասխան' Հիլմի բեյը հայտարա­
րեց. «Չմիջամտեց և չէր էլ կարող միջամտել»:

Այնուհետև դատարան կանչվեց առողջապահության տեսուչ Սադրեթթին բհ- 
յը: Նրա անձնական տվյալները հրապարակելուց հետո հարցաքննությունն սկսվեց: 
Սադրեթթին բեյը ցուցմունքներ տվեց առ այն, որ տեղահանության ժամանակ ինքը 
Տրապիզոնում չի եղել և ոչինչ չի լսել ողբերգական դեպքերի մասին, Ալի Սաիբ բեյի 
հետ ծանոթ եղել է, սակայն վերջինս, վկայի ցուցմունքների համաձայն, ոչ մի առնչու­
թյուն չի ունեցել «Կարմիր մահիկ» հիվանդանոցի հետ: Վկայի վերոհիշյալ ցուցմունք­
ներից հետո մեղադրյալներից Ալի Սաիբ բեյը, ոտքի կանգնելով, հայտարարեց, թե քա­
նի որ վկաների ցուցմունքները ճշմարիտ են, ինքը ավելացնելու ոչինչ չունի, սակայն 
քանի որ վկաների ցուցմունքները ևս լիովին ապացուցված են, ապա տեսչի զեկույցը չի 
համապատասխանում ճշմարտությանը, թեև Սադրեթթին բեյը նախկինում ասել էր, թե 
Իր կողմից Տրապիզոնում կատարվե[իք հետաքննությունը լավ արդյունք չէր կարող 
տալ սակայն, ամբաստանյալ Ալի Սաիբ բհյի կարծիքով, Սադրեթթին բեյի այդ խոս-



Յոզղատի և Տրապիզոնի տեղահանության ու կոտորածների դատավարությունները 55

ջերը բխում էին նրա ունեցած քաղաքական վարդապետությունից և այդ համոզմուն­
քով էին ասվել:

Դրանից հետո Սադրեթթին բեյը դուրս եկավ:
Ներս բերվեց նավագնացության գործակալության նախկին պաշտոնյա Իթ- 

համ էֆենդին, որը երդում տալուց հետո հանդես եկավ հետևյալ ցուցմունքներով, տե­
ղահանության ժամանակ ինքը եղել է «Ռազմական փոխադրումների» հանձնաժողովի 
նախագահը, բանակի հրամանատար Ավնի փաշան այդ գործը հանձնարւսրել էր վա- 
լիին, սակայն վերջինս առաջադրանքը, ինչպես հարկն է, չէր կատարել և այն հանձնա- 
րարել էր իրեն: Քանի որ Մուստաֆա էֆենդին զինվոր էր, մթերք և ռազմամթերք էր 
առաքում «Հատուկ կազմակերպությանը», ինչ վերաբերվում է իրեն, ինքը ղեկավարել է 
ցամաքի միջոցով կատարվող առաքումը:

Վկան հայտնեց նաև, թե տեղահանության վերաբերյալ ինքը տեղեկություն­
ներ չունի, իսկ նավերը հեռացել են մաս-մաս:

Դատարանի կազմի կողմից հակասություն նկատվեց Իթհամ էֆենդու նախ­
կին և այժմյան ցուցմունքների միջև: Պարզվեց, որ նա նախկինում հանդես է եկել Ափ 
Սաիբ բեյի դեմ ուղղված ցուցմունքով: Վկան նեղն ընկավ և շփոթվեց:

Այդ պահին ժամանակի բացակայության պատճառով նիստն ավարտվեց, 
շարունակվելու է երկուշաբթի օրը՜ ժամը 10:00-ին:

«Ալեմդար», 1 մայիսի, 1919թ.

ՀԱՎԵԼՎԱԾ 7

«Ռազմական արտակարգ ատյանում»
«Տրապիզոնի տեղահանության դատավարությունը»

Երեկ ժամը 14:20-ից շարունակվեց Տրապիզոնի տեղահանությանը և կոտո­
րածներին վերաբերող գործի ուսումնաիրումը:

Դատախազի պաշտոնում հանդես էր գափս Ֆերիդուն բեյը:
Դատարանի կազմի' դահփճ մտնելուց անմիջապես հետո վկաներից հարցա­

քննության ենթարվեց իրավական տեսուչ Քենան բեյը: Վերջինս հայտնեց, որ տեղա­
հանության ժամանակ ինքն այնտեղ չի եղել սակայն հետագայում, նախարարությու­
նից ստացված հրահանգի հիման վրա, զբաղվել է Լազիստանի, Չաթիկի և Տրապիզո­
նի տեղահանության գործի հետաքննությամբ: Երբ ինքը գտնվում էր Մամսոնում, ռուս­
ների կողմից աոաջին ռմբակոծությունն արդեն սկսվել էր: Քենան բեյը նշեց, որ տեղա­
հանության իրականացման հանգամանքների մասին ինքը տեղեկացել է միայն լսելով, 
իսկ տեղահանությանն անձամբ ականատես է եղել Մամսոնում գտնվելու ժամանակ: 
Այդ տեղեկությունների համաձայն' Ջեմալ Ագմի բեյը բազմաթիվ չարագործություննե­
րի հեղինակ էր եղել, մասնավորապես' հայերին և հույներին նավերն էր լցրել և ոչնչաց­
րել' ծովում խեղդելով: Ըստ վկայի ցուցմունքների' Ազմի բեյը հանդիսանում էր իր յու­
րաքանչյուր քմահաճույքն իրականացնող մի անձնավորություն, այսպես կայմակամ 
Բաքիրը սպանվել էր հետաքննության մարմնում [կոտորածների հրահանգները չկատա­
րելու պատճառով]:

Վկան հայտնեց նաև, որ թեև զորակոչին հետևած չարագործությունների կա­
պակցությամբ հետաքննություն կատարելը կամ տեղի դատախազին այդ մասին տե­
ղեկացնելն իր պաշտոնական պարտականությունների շրջանակներից դուրս էին և վե­
րաբերում էին բանակի հրամանատարներին, այնուամենայնիվ ինքը կատարված չա­
րագործությունների մսւսի(1 բազմիցս հայտնել է տեղի դատախազությանը:

Քենան բեյը նշեց, որ մեղադրյալներից ճանաչում է միայն Թալաաթ և Մուս­
տաֆա էֆենդիներին:

Երկրորդ անգամ որպես վկա դատարան կանչվեց Ռյուշտի էֆենդին, որին 
նախագահը հարց տվեց տիկին Արսլանյանի դրամի վերաբերյալ և հիշեցրեց միայն
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mmհն ասհտւ պահանջի մասին: Ռյուշտի էֆենդին պատասխանեց, թե ինքը

ՌաՏտԻ էֆենդի - Սամսոնում նպարեղենի խանութ ունեմ: Կարող եք այնտե­
ղի ցուցակները ստուգել: Ես նման բան երբևէ չեմ վերցրել և դրա վերաբերյալ տեղեկու­
թյուն ներ^ունեմ. _ . Ьр համագործակցել Սաիբ բեյի հետ:

Ռաստի էֆենդի - Չեմ համագործակցել: Նա երեխաներին էր զննում:
Urn պահին ԱւԻ Սաիբ բեյը նույնպես որոշ բաներ ասեց այդ կապակցու- 

աամո- Այնժամ Ռյուշտի էֆենդուն բազմաթիվ հարցեր տրվեցին դրա վերաբերյալ:
Խոսքին խաոնվեց նախկինում վկայությամբ հանդես եկած ե այդ պահին 

ունենոհրների շարքում գտնվող Աբդուլլահ էֆենդին: Վերջինս նշեց, թե որոշ հանգա­
մանքներ ինքը լավ չի մտաբերում: Նախագահը վերոհիշյալին հրավիրեց ամբիոնի 
մոտ՛ ցուցմունքներ տալու:

Աբդուլլահ էֆենդուն հարցեր տրվեցին տիկին Արսլանյանի դրամի 
վերաբերյալ նաև թե ինչու են թաքցնելու պահին նրանից իրեր և դրամ պահանջել:

Վկան պատասխանեց, թե, եթե չի սխալվում, նման նախաձեռնությամբ ինքը 
հանդես է եկել տիկին Աբսլանյանին փրկելու պահին:

Նիստն ավարտվեց ժամը 15:30-ին. այն շարունակվելու է երեքշաբթի օրը՜ ժա­
մը 10:00-ին:

«Աւեմդար», 11 մայիսի, 1919թ.

Резюме
Судевные развирательства депортации и резни армян 

в Йозгате и Травзоне по данным газеты “Алемдар”.
Мелине Анумяи

Общеизвестно, что политика истребления армян иттихадистов выла 
официально осуждена турками еще в 1919-1920 голах турецкими военными 
трибуналами. В 1919-1920 годах в городе Константинополе по обвинению о 
депортации и резне армян состоялись около 36 разных судебных разбирате­
льств, которые нашли свое отражение в турецкой прессе того времени. На 
вышеупомянутые процессы одной из наиволее активно откликнувшихся га­
зет являлась “Алемдар”, которая издавалась в Константинополе в 1912-1921 
голах. Газета “Алемдар” подровно представила также серию судебных раз­
бирательств о резне армян в Йозгате и Травзоие.

Как известно, несмотря на наличие многочисленных литературных 
источников на разных языках, подтверждающих геноцид армян, турецкая 
официальная историография продолжает отрицать сам факт геноцида. Со­
гласно официальной гипотезе турецкой историография, происшедшее в 
1915-1916 годах, не выло геноцидом, а всего лишь депортацией. Резни же 
стали результатом неврежносги местных чиновников и злоупотребления ими 
своим служебным положением.

Опубликованные в газете "Алемдар” свидетельства и показания, 
прозвучавшие на судебных разбирательствах о резне армян в Йозгате и 
Травзоне, снова подтверждают, «по они выли инструктированы и направле­
ны правительством, а не являлись результатом злоупотреблений местных чи­
новников. Истинной же целью выселений выло истребление всего армянско­
го населения Западной Армении.
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Summary
Indictments on the deportations and massacres of Armenians according

to Alemdar Daily.
Meiine Anumyan

It is a well-known fact that the policy of Union and Progress for 
destruction of Armenians was officially condemned by the Turkish military 
tribunals in 1919-1920. During 1919-1920 approximately 36 indictments on the 
deportation and massacres of Armenians were held in Constantinople, which 
were made public in the Turkish press. A!emdar Daily (1912-1921) of 
Constantinople was one of the main newspapers actively reflecting upon the 
court proceedings. Alemdar also shed light on the court proceedings on 
deportation and massacres of Yozghat and Trabzon.

As it is known, despite the fact that there is vast literature in different 
languages witnessing the Armenian genocide, the official Turkish 
historiography continues to deny the fact of the genocide. According to the 
official stance of the Turkish historiography what happened in 1915-16 was not 
a genocide but only a deportation, whi!e the massacres were a result of the 
neglect and abuse of power by iocal officials during deportation.

The depositions brought up at the indictments o f Yozghat and 
Trabzon, that were published in Alemdar Daily, arc another evidence that the 
massacres of Armenians were not a result of neglect by local officials but a 
course of action directed by the government and the true goal o f the massacres 
was the destruction of a!l Armenians.




